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Елімізде педагогикалық ба ғыт-
та білім сапасын арттыру үшін 
ір гелі реформалар жүргізіліп ке ле-
ді. Тәуелсіздік алғаннан бергі 30 
жыл ішінде алғаш рет «Педагог 
мәр тебесі туралы» заң қа был дан-
ды. 2020 жылы дайындықтың пе-

да  го ги калық бағытына түсу үшін 
шек ті балл 60-тан 70-ке дейін, 2021 
жылы 75-ке дейін к"терілді. Со ған 
қара мас тан педагог болғысы ке-
летін жас түлектердің саны жыл 
сайын артып жатыр. $сіресе, «Ал-
тын белгі» иегерлері мұғалімдікті 

к"п таңдайды. 'йткені педагог 
ма  ман дығында оқитын студент-
тер   дің шәкіртақысы – 50 мың 
тең  ге, ал басқа студенттердің шә-
кір  тақы сы – 32 мың теңге.

ЖАЛАҚЫ ӨСТІ, 
БІЛІМ САПАСЫ АРТТЫ МА?

ЖОҒАЛҒАН 
АЗАМАТТАР ҚАЙДА?
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Жыл м��алімдер шін жа� сы жа�алы�пен басталды. Осымен шінші рет балаба�ша тәр-
биешілеріні�, мектеп пен кол ледждерді�, сондай-а� �осымша білім беру жйесі педагогтеріні� 
жала�ысы та�ы 25%-�а �л�айды. М��алім мәр тебесіні� артып, �а�азбасты лы�ты� азай�аны 
жа�сы. Ал білім сапасында #згеріс бар ма? 

Елдегі жаппай блік кезінде жо�ал-
�ан дарды� саны на�тыланбады. К#п 
аза  мат әлі кнге дейін із-тзсіз кеткен 
туыс-жа�ынын таба алмай әлек. Жазы�-
сыз істі бол�андарды а�тап, хабарсыз 
кет кендерді табу шін к#мек с�рап жр-
ген дерді� �арасы �алы�. Я�ни, ж�рт 
«)а� тар трагедиясыны�» зардабын әлі 
тар тып келеді. )��ы� �ор�ау органдары 
тай лы-т�я�ымен блікке �а тысы барлар-
ды� со�ына шам алып тскен ша�та ха-
бар сыз кеткендерді іздеу �иын�а со�ып 
отыр. Дегенмен әр #�ірде іздеу салып 
жрген еріктілер е�бегі к#�ілге демеу. 
Со нымен, блік кезінде �анша адам 
жо�алды, �айда жруі ммкін?  

ӨЗІ КӨГІЛДІР, 
БОЛАШАҒЫ БҰЛЫҢҒЫР

ХАЛЫҚҚА «ҚОЛЖЕТІМСІЗ» ҚОР

Мысалы, ұлттық оператор 
«Қаз ТрансГаздың» 2015-2019 
жыл дардағы залал-шығыны 300 
миллиард (!) тең гені құраған. Бұл 
шығын шетелге газ ды қымбаттау 
б а ғ а ғ а  э к с п о р т т ау  а р  қ ы л ы 
"теліпті. Алайда 2020-2024 жылға 
дейінгі «Қаз Транс Газ дың» залалы 
879 миллиард теңгеге дейін жетеді 
деп күтіліп отыр. 

ОЛИГАРХТАР АСТЫНА 
БАСҚАН САЛА

Бәсекелестікті қорғау және 
да  мыту агенттігі бұл саланы оли-
го полия жайлаған дейді: «Отын-
энергетикалық кешен сала сын-
дағы олигополистік топтардың 
үстем дігі, әсіресе сұйытылған 
мұн ай газы (СМГ) нарығында ең 
жо ғары деңгейге жеткен. Бұл са-
лада Қазақстанда небәрі 3 не гізгі 
"нім беруші – CNPC, Petrosun 
және KMG нарықтың 70%-дан 
астамын астына басқан. Ал 
қалғаны – жекелеген жергілікті 
"ндірушілер ғана, олар газды не-

гізінен географиялық орна ласуы-
на сәйкес белгілі бір елді ме кен-
дер ге ғана жеткізеді», – деп мәлім 
етті антимонополиялық орган. 
Бұл – бір проблема.

Алпауыттарды қыспаққа алу 
ар қылы мемлекет к"гілдір отын-

ның бағасын алты ай бойы ұстап 
тұрмақ. Ары қарай босатып қоя 
бер се, баға да жүгенсіз кетіп, ша-
рық тай ж"нелуі мүмкін. Бұл – 
екінші мәселе.

 (Жалғасы 4-бетте)

М$МС жүйесінде сақтан ды-
рыл ған адамдар міндетті әлеу мет-
тік медициналық сақтандыру 

ұсы    натын медициналық к"мектің 
кеңейтілген спектріне ие болуы 
тиіс. Профилактикалық меди ци-

на лық тексерулерге учаскелік 
дә рі  гердің нұсқауы бойынша ар-
найы маманданған дәрігердің 
қа былдауы, созылмалы дертке 
шал дыққан жандардың бейінді 
ма мандардың бақылауында 
болуы, уәкілетті орган бекіткен 
тіз бе бойынша халықтың жеке ле-
ген санаттарына шұғыл және жос-
парлы нысанда стоматологиялық 
к"мек к"рсету, халықтың белгілі 
бір категориясына шұғыл және 
жоспарлы түрде стоматологиялық 
к" мек к"рсету, диагностикалық 
қыз меттер, оның ішінде лабора-
ториялық диагностика (УЗИ, 
рент ген, КТ, МРТ); мамандан-
дырыл ған жоғары технологиялы, 
стационарлық медициналық к"-
мек, медициналық оңалту, ста-
цио нарда мамандандырылған 
ме дициналық к"мек к"рсету ке-
зінде дәрі-дәрмекпен қамтамасыз 
ету  сынды бірқатар медициналық 
қыз мет кіреді.

 (Жалғасы 5-бетте)

«Абайла�ыз, газ» дейтін ескертпе с#з �а�тарды� басты дабыл белгісіне айнал�андай. 
Себебі бір жа�ынан елдегі тол�улар�а газ триггер трткі болса, екінші жа�ынан елді� газ 
нары�ын бірнеше алпауыт басып, басыбайлы иеленіп отыр�аны әшкереленді. Президент 
).То�аев газ ба�асына мораторий жариялады, бәрі тынышталды. Ал саланы� жылдар бойы 
�ордалан�ан проблемалары әзірге шешілген жо�.

Елімізде міндетті әлеуметтік медициналы� са�тандыру енгізілгелі т�р�ындарды� тара-
пынан арыз-ша�ым толаста�ан жо�. Ба�дарлама �олданыс�а енгізілген бірінші жылды� 
#зінде �ана тегін �ызмет сапасына �атысты он мы��а жуы� ша�ым тскен. Есесіне жыл 
сайын М7МС-ке миллиардтап жарна аударатын нау�астарды� жанай�айына ��ла� третін 
жауаптылар жо�. Керісінше, жа�а жылдан бастап жарна к#лемін та�ы #сіріп тастады. 
Жарна ��нын к#теру сапалы медициналы� �ызметті �олжетімді ете ала ма?

Қазақстан Республикасының Тұңғыш 
Президенті – Елбасы Н.Ә.Назарбаевтың 

Қазақстан халқына 
ҮНДЕУІ

Құрметті отандастар!
Ардақты ағайын!
2022 жыл халқымыз үшін күрделі де қатерлі 

сынақтан басталды.
Баршаңызға мәлім, ұйымдасқан экстремистік 

топтар елімізде жаппай тәртіпсіздік орнатып, терро-
ристік шабуыл жасады.

Соның салдарынан бейбіт тұрғындарымыз зардап 
шекті.

Қасіретті оқиға кезінде қаза болғандардың 
жақындары мен туған-туыстарының қайғысына 
ортақтасып, к"ңіл айтамын.

Лаңкестер елдігіміз бен егемендігімізге, ты-
ныштығымыз бен тұтастығымызға қауіп т"ндіріп, 
жұрттың берекесін қашырды.

Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаевтың шұғыл шешімдерінің арқасында ел іргесі 
с"гілген жоқ.

Мемлекет басшысын қолдау – баршамыздың 
азаматтық борышымыз.

Ендігі кезекте осы оқиғадан сабақ алып, мұндай 
бассыздыққа жол бермеуге тиіспіз.

Бабаларымыз ғасырлар бойы аңсаған тәуелсіздік-
тің отыз жылы ішінде атқарған істеріміз аз емес.

Қазақстан әлемге танылған еңселі елге айналды.
Ұлан-ғайыр шекарамыз түбегейлі бекітілді.
Елімізде іргелі реформалар жүзеге асып, Орталық 

Азияда к"ш бастадық.
Еуразия жүрегінде, Сарыарқа т"сінде жаңа аста-

намыз бой к"терді.
Бірлік барда ешбір жау сағымызды сындыра ал-

мас.
Қаңтар оқиғасы бүкіл Қазақстанды дүр сілкін дір-

ді. Бұл ұйымдасқан тәртіпсіздіктер мен Қазақстанға 
жасалған шабуылдың мақсаты – елдің тұтастығы мен 
мемлекеттің іргетасын бұзу еді.

Бұл оқиғалар тәуелсіздікті к"здің қарашығындай, 
ерек ше ұқыптылықты талап ететін нәзік ыдыстай 
қас терлеу керектігін тағы бір рет дәлелдеді.

'ткен трагедия бәрімізге сабақ болды. Бүлік пен 
қыр ғынды кім ұйымдастырғанын анықтау маңызды. 
Бұл сұраққа тергеу жауап береді.

Қаза тапқандардың туған-туыстары мен жақын-
дары на шын жүректен к"ңіл айтамын және зардап 
шеккендердің тезірек сауығып кетуін тілеймін.

Менің атыма келіп түскен к"птеген "тінішке 
және бұқаралық ақпарат құралдарында жария-
ланған хабарламаларға байланысты 2019 жылы 
Президент "кілеттігін Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
тапсырғанымды және сол уақыттан бері зейнеткер 
еке німді хабар лай мын. Ал қазір Қазақстан аста-
насында зейнет дема лы сындамын және ешқайда 
кет кен жоқпын. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев толық билікке 
ие. Ол – Қауіпсіздік Кеңесінің Т"рағасы. Жақында 
Пре зидент «Nur Otan» партиясының Т"рағасы болып 
сай ланады. Осы себепті элита арасында ешбір қай-
шылық не текетірес жоқ. Бұл тақырыптағы қауесеттер 
мүл дем негізсіз.

Мен 30 жыл бойы Отанымыз үшін аянбай еңбек 
ет ке нім бәріне мәлім. 

Біз шекараны шегендедік.
Біз прогрессивті реформалар жүргіздік.
Біз бірге тәуелсіз Қазақстанның негізін қаладық, 

әлеуметтік-экономикалық дамуда үлкен жетістіктерге 
жеттік, тек Орталық Азияда емес, ТМД елдері ара-
сын да да к"п к"рсеткіш бойынша к"шбасшы атан-
дық.

Қазақстан әлемдік қауымдастықта танымал әрі 
бе делді мемлекетке айналды. Бұл – барша қазақ стан-
дықтардың ынтымағы мен бірлігінің жемісі.

Менің басты мақсатым қашанда елдің тұрақ ты-
лығы мен тыныштығы болды. Бәріміз де осы мәңгілік 
құн дылықтарды қастерлеуіміз керек. Біз бұл дағ-
дарыстан міндетті түрде "теміз және одан да қуатты 
бо ламыз.

Президент халықтың әл-ауқатын арттыруға ба-
ғытталған жаңа реформалар бағдарламасын жария-
ла ды. Бұл бағдарламаны қолдау керек.

Қымбатты отандастар, Сіздерге зор денсаулық 
пен амандық тілеймін!

Мен Мемлекет басшысы лауазымында жүргізген 
ре формалар мен жаңғырулар бағытын қолдағаныңыз 
үшін алғыс айтамын.

ТӨТЕНШЕ ЖАҒДАЙДЫҢ КҮШІ ЖОЙЫЛАДЫ

Бұған дейін Президенттің Жарлықтарына 
сәйкес, "зге "ңірлерде т"тенше жағдай мерзімінен 
бұрын тоқтатылған болатын.

Осылайша, бүкіл ел аумағы қалыпты "мірге 
оралады. Т"тенше жағдай кезіндегі қоғамдық 
тәртіпті қорғауды күшейту және еркін жүріп-тұруға, 
елді мекендерге кіруге және шығуға, тағы басқа 

қосымша енгізілген шектеу шаралары да жойылады.
Халықтың бірлігі мен тұтастығының, құқық 

қорғау органдары мен әскерилердің жанкешті іс-
қимылдарының арқасында Қазақстанның барлық 
аумағында тәртіп пен тыныштық қалпына келтірілді.

Елімізде әрқашан бейбітшілік пен игілік 
болсын!» делінген. 

Б�л туралы Президентті� баспас#з хатшысы Берік Уәли Facebook пара�шасын-
да жариялады. Онда: «19 �а�тарда тн жарымнан кейін, я�ни са�ат 00.00-ден бастап 
Н�р-С�лтан және Алматы �алаларында, сонымен �атар Алматы, Атырау, Жамбыл, 
)ызылорда, Ма��ыстау облыстарында т#тенше жа�дайды� кші жойылады.
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Министр «омикрон» 
белгілерін атады

Денсаулы
 са
тау минис-
трі Ажар �иниятты� айтуын-
ша, �аза
станда «омикрон» 
штамы 
ар
ынды таралуда 
және б�гінде Т�ркістан облы-
сын 
оспа#анда, б�кіл ел 
«
ызыл айма
та». Со�#ы 
айда коронавируспен ауыру 
19,6 есе &сті.

ДСМ басшысы «омикрон» 
коронавирусымен ауыру жеңіл 
және асимптоматикалық түрде 
жүретінін және шамамен 2 күн-
дік қысқа инкубациялық кезеңге 
ие екенін хабарлады.

«Аурудың алғашқы белгілері 
 – қызу, әлсіздік, бас ауруы, 
ж%тел, буындардың ауыруы. 

Ауруханаға жатқызылғандардың 
үлесі – анықталған жағдайдың 
19,5%-ын құрайды, стационарға 
аурудың орташа және ауыр 
дәрежесі бар пациенттер түседі. 
Оларда температураның 3 күн-
нен астам жоғарылауы, инток-
сикация ның айқын белгілері, 
ентігу байқалады, сондай-ақ 
қауіп тобына жататын науқастар 
бар. Бұл ретте ауыр және %те 
ауыр науқастардың үлесі ауру-
ханаға жатқызылғандардың 5%-
ын құрайды, олар реанимация 
б%лімшесінде жатыр», – деді 
министр.

Елде 3 054 мобильді бригада, 
резервте 1 622 бригада жұмыс 
істейді.  КВИ науқастарды 

амбулаториялық емдеуге уча-
скелік медицина қызметкерлері 
тартылған. Шұғыл медициналық 
к%мекті 1 486 жедел медициналық 
жәрдем бригадасы к%рсетеді, 
резервте – 150. КВИ медицина-
лық к%мек к%рсетуге барлығы 40 
мыңға жуық медицина қызмет-
кері жұмылуда: оның ішінде 7 
239 – дәрігер. 4 556 медқызмет-
керден тұратын резерв бар, оның 
ішінде 1 217-сі – дәрігер.

Ажар Ғиният қазақстандық-
тарды тезірек вакцина алуға 
ша қырды. Сондай-ақ «оми-
крон» және «тұмаудың» ұқсас-
тығын ескере отырып, азамат-
тарды дер кезінде медициналық 
к%мекке жүгінуге үндеді: 

«ЖРВИ белгілері пайда бол-
ған кезде үйде болуды, дәрігердің 
үйіне немесе мобильді бригадаға 
қоңырау шалуды сұраймын. 
«Омикрон» нұсқасы %те жұқпа-
лы, тез таралатынын, бірақ уа-
қы тылы емделсе, емхана дең-
гейінде оңай емделетінін ес-
теріңізге саламын. Cрине, ек-
пенің алғашқы курсын алу ке-
рек, ал 6 ай бұрын вакцина ал-
ған дар қайта екпе алуы қажет»,– 
деп түйді Денсаулық сақтау 
министрі.

Елдос СЕНБАЙ

Олимпиадаға 
билет сатылмайды

'лтты
 (ланны� сарбазы Р�стембек 
Байхарашев бірнеше к�ннен бері &зін 

ояр#а жер таппа#ан. Алматыда 5 
а�тар-
да#ы тәртіпсіздіктерді басу кезінде сарбаз 
жараланып, адал досы – «Найтс» атты 
ыз-
меттік итін жо#алтып алады. Оны 
ылмыс-
керлер алып кетіпті.

– Шабуыл жасаушылар басымнан ұрды. Сол 
кезде сәл әлсірегенімді пайдаланып, қолымдағы 
бауын жұлып алып, қызметтік итімді алып кетті. 
Есімді жиған кезде қылмыскерді суреттеп беруге 
күш таптым. Оны бүгін қамауға алды. Полиция 
қызметкерлеріне алғыс айтамын, – деді Рүстембек. 

Полиция б%лімшесінің қа быр ғасында иесі 
мен оның қайта табылған итінің қайта кездесуі 

бейнеленген бейнеролик әлеу меттік желіге тарап 
кетті. 

– Жедел іздестіру іс-шараларын жүргізу бары-

сында Алматы облысы аумағында, мегаполиске 

жақын жерде жаппай тәртіп сіздіктің белсенді 

қатысушы – 33 жастағы А. есімді азамат ұсталды. 

Т%рт аяқты «жауынгер» байланып, сол аумақты 

күзетіп тұрған. Қазір ұсталған азаматтың қайғылы 

оқиғалар кезіндегі басқа да қылмыстарға қатысы 

бар-жоғы тексеріліп жатыр, – деді Cуезов 
аудандық ПБ бастығы Ұлан Cбілқайыр. Кинолог-
сарбаз Найтспен бірге қызметте жүргеніне бір 
жылдай болған екен. Оның айтуынша, ит %те 
ақылды, мейірімді әрі тәртіпті.

Ерік ЕРДЕНОВ

Бүлікші сарбаздың итін 
ұрлап кетті

�(зырлы органдар б�лікке 
атысып, 

ылмыс жасап, енді шетелге табан жалты-
рат па
 бол#андарды (стауды жал#астырып 
жатыр. «Н(р-С(лтан» Шекаралы
 ба
ылау 
бас
армасыны� әскерилері елорда әуе-
жайыны� нысандарын к�зету мен 
ор#ауды 
ж�зеге асыру кезінде Ресейге кетуге 

амдан#ан �аза
 станны� 2 азаматын (ста-
ды.

Бұл туралы Ұлттық қауіп сіздік қызметінің 
баспас%з қызметі хабарлады. Олардың жүгі мен 
қол жүгін тексеру барысында пышақтар мен ка-
стеттерден тұратын суық қару түрлері, кісендер 
табылыпты.

Тексеру барысында күдікті лердің ұялы теле-
фондарынан Алматы қаласындағы митингілерге, 

демонстрациялық әрекеттер мен бұзақылықтарға 
қатысқанын растайтын бейнежазбалар табылды.

Ұсталғандарды ары қарай жауапкершілікке 
тарту үшін полицияның желілік б%лімі қызмет-
керлеріне берілді.

Бұдан басқа,  «Ташкент–Нұр-Сұлтан» 
қатынасындағы халықаралық рейсті рәсімдеу 
кезінде, паспорттық бақылау жұмысының 
нәтижесінде жал ған т%лқұжаты бар Тәжікстан 
азаматы анықталды. Ол шекараны заңсыз кесіп 
%ту мақсатында құжаттағы %зінің анықтамалық 
деректерін әдейі %згерткен. Мем лекеттік шекара 
бұзушы келген жағына, яғни Jзбекстанға қай-
тарылды.

Ерік ЕРДЕНОВ

�аза
станды
тар а
ылы т�рде Pfizer-ді 
салдыра алмайды. Б(л туралы Премьер-
Министрді� орынбасары Ералы То#жанов 
айтты. 

 «Pfizer қазірдің %зінде қолжетімді, 4 миллион-
нан аса доза сатып алдық. Бізде вакцина алатын-
дар 12 жастан 18 жасқа дейінгі жас%спірімдер мен 
жүкті, бала емізетін әйелдер. Бұл тұрғыда вакци-
нация жүріп жатыр. Сонымен қатар ұжымдық 
иммунитеттің қалыптасуын ескере отырып, 60 

және одан жоғары жастан  асқандарға салуға 
мүмкіндік берілді. Sinopharm, QazVac бар екенін 
ұмытпауы керек. Менің ойымша, қолжетімділік 
мәселесі күн тәртібінде тұрған жоқ. Тағы 1 мил-
лион дозаға тапсырыс береміз», – деді Тоғжанов.

Вакцинаның ақылы болмайтынының себебін 
түсіндірді. «Менің ойымша, бұл сұраққа бірнеше 
рет жауап берілді. Бұл –  Pfizer компаниясының 
ұстанымы, вакцинаны сатпауға шешім қабыл-
дады», – деді вице-премьер. 

Ж. НҰРЛАН

Pfizer ақылы болмайды

Бейжі� осындай шешім 
абылдапты. 
�ыс
ы Олимпиада ойындарыны� (йымдас-
тыру комитеті билеттерді ашы
 сатылым#а 
шы#армайтын болып шешіпті. 

Мұндай шешім шығаруға елдегі және әлемдегі 
күрделі эпидемиялық жағдай себеп болып отырған 
секілді. Билеттерді ашық сатылымға шығаруға 

рұқсат жоқ, бірақ билеттер белгілі бір к%рермен 
топтарына тікелей таратылады.

«Ойынды тамашалауға арналған орындарды 
тек вирусқа қарсы қауіпсіздік шараларын қатаң 
сақтайтындар ғана ала алады. Олардың арасында 
билет квотасы б%лінеді», – делінген Олимпиада 
ойындарын ұйымдастыру комитетінің мәлімдеме-
сінде.

Ж. НҰРЛАН

Елден қашқандар ұсталды

676 адам 
қамаудан босатылды

Бас прокурордың аға к%мек-
шісі Азамат Сарғазиннің ай-
туынша, сотта  қаңтардағы 

қақтығыстарға қатысты бар-
лығы 8 354 әкімшілік іс қа рал-
ды.

«Соттар мен прокурорлар 
кінәсін мойындап, қателігіне 
%кінген 3 337 адамды қамауға 
алмай, оларға тек ескерту жаса-
ды. 1 653 іс бойынша сот айыппұл 
салды. 1 002 адам қамауда отыр. 
Қамаудағылардың әкімшілік 
жазасын жеңілдету мақсатында 
прокурорлар апелляциялық 
сотқа 1 758 %тініш хат енгізді. 
Прокурорлардың %тініш хаты 
бойынша 676 адам қамаудан 
босатылды. 344 адамға ескерту 
берілді. Прокурорлардың жаза-
ны жеңілдетуге  байланысты 738 
%тініш хаты қаралып жатыр. 
Бұдан б%лек, тағы 358 әкімшілік 
іс сотқа жіберілмей тоқ татыл-
ды»,– деді Азамат Сарғазин.

Г. БЕКЗАТ

�а�тарда#ы жаппай тәртіпсіздік салдарынан 8 354 
әкімшілік іс сот
а жетті.
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ЕЛДІГІМІЗДІ САҚТАУ, 
БАРДЫ ҰҚСАТУ АСА МАҢЫЗДЫ

БАНКРОТ БОЛУ ҚИЫН ЕМЕС 
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«Nur Otan» партиясы Т�ра�асы-
ны� Бірінші орынбасары Бауыржан 
Байбек бейнеконференция байла-
ныс режимінде барлы� ��ірлік фи-
лиал дармен жергілікті жерлерде 
ел Президенті #асым-Жомарт 
То�аевты� таяуда �ткен Парламент 
Мәжілісінде �ой�ан міндеттерін 
орын дау�а �о�амды� және партия-
лы� �олдауды �амтамасыз ету ж�-
нінде жиналыс �ткізді.

Отырыс қасіретті оқиға кезінде қаза 
тап қандарды бір минут үнсіз еске алумен 
басталды.

«Президентіміз Қасым-Жомарт 
Тоқаев айтқандай, «тәуелсіздік тарихында 
біз алғаш рет аса күрделі және қатерлі 
ке зеңге тап болдық». Еліміз осы күндері 
ауыр сынақты бастан &ткерді. Сын са ғат-
та Мемлекет басшысының батыл ше   шім-
дер қабылдауының және халқы мыз дың 
даналығы мен сабырлығының арқасында 
қа сіретті қаңтар оқиғаларынан &ттік. 
Елі міздің егемендігі мен тәуелсіздігін 
сақ  тап қалдық. Қимас жандарынан айы-
рыл ған барша отандастардың қайғысына 
тағы да ортақтасып, к&ңіл айтамын. Жа-
рақат алған, соққы к&рген азаматтардың 
те з ірек сауығып кетуіне тілектеспін. Ең 
бас тысы, елдің тыныштығы, адамдардың 
аман дығы екеніне тағы да к&зіміз жетті. 
Қи раған дүние түзелер, &ртенген ғи марат-
тар қалпына келер, бірақ жүрегі міз ге түс-
кен сызат ешқашан &шпейді», – деді 
Бауыржан Байбек.

Оның айтуынша, «Nur Otan» Мем ле кет 
басшысы қойған әлеуметтік-эконо ми-
калық саладағы нақты міндеттерді орын-
дауға &зінің бүкіл ресурсын іске қос қан. 

Партияның Мәжілістегі фракциясы 
Пре зидент атап &ткен мәселелерді орын-
даудың заңнамалық негізін қамтамасыз 
ету ісіне кірісіп кеткен. Мәслихаттардағы 
депутаттар жер-жерде халықпен тікелей 
кездесіп, түсіндіру жұмыстарына белсене 
ат салысып, сондай-ақ қиратылған инф-
ра құрылымдарды қалпына келтіруге үлес 
қосып жатыр. Бұл ретте партияның қо-
ғамдық қабылдаулары осы күндері тұрақ-
ты жұмыс істеді. Нұротандықтардың 
бір неше мың белсендісі «Ха лық сақ шы-
сы» қоғамдық дружиналар сапында 
Алма ты қаласында қоғамдық тәртіп ор-
натуға атсалысып, әскерилерге, полиция 
және коммуналдық сала қыз меткерлеріне 
к&мектесті. Сонымен қатар пар тия 

Нұрлан ҚОСАЙ

ЖАЛПЫ ҚАРЫЗ – 
17 ТРЛН

Сонымен, Ұлттық банктің былтырғы 
1 желтоқсан күнгі мәліметінше, еліміздегі 
жал пы несие сомасы 16 993 905 млн теңге 
екен. Осы 17 триллион теңгеге жуық ақ-
ша ның шамамен жартысы бизнеске, ал 
жар тысынан астамы халыққа тиесілі. Яки, 
бұл жерде с&з болып отырған 9,6 трлн тең-
ге тек екінші деңгейлі банктерге қатысты. 
Одан б&лек, микроқаржы ұйымдарына 
қа рызы тағы бар. Осы ретпен алғанда ха-
лық тың қарызы – 10 триллион шамасында. 
Бұл аз ба, к&п пе?

«Халықтың екінші деңгейлі банктер 
мен микроқаржылық ұйымдар алдындағы 
берешегі &те жоғары. Оның екі түрлі себебі 
бар деп санаймын. Біріншісі – адамдардың 
т&лем қабілетінің т&мендеуінен. >йткені 
2020 жылғы пандемия олардың к&птеген 
жос парын, мүмкіндіктерін &згертіп жі бер-
ді деуге болады. К&птеген адам тұрақты 
жұ мыстарынан айырылып қалды. Сон дық-
тан да олардың алған несиелерін қай тару 
мүмкіндіктері қиындай бастады. Мұ ны 
форс-мажорлық жағдай деп айтуға бо лады. 
Екіншіден – Қазақстанда не сие нің қол же-
тімділігі &те жоғары. Ол тұтыну шылық 
бол сын, қолма-қол болсын, кепіл дік  бол-
сын, несие түрлері &те к&п. Bрі олар  ды алу 
да салыстырмалы түрде оңай», – дейді эко-
номист Бауыржан Ысқақов.

Шетелде банк тердің несие портфелінің 
75%-ы биз нес ке, 25%-ы жеке тұтынушыға 
жұмсалса, бізде кері сінше. Сондықтан да 
мұнда қарыз адам  дарды сотқа беріп, сот 
орындау шы лар дың тәлкегіне итере сал-
май, оңалту те тік терін енгізу қажет-ақ. 

«Бізге «Жеке тұлғаның банкроттығы 
тура лы» заң, әрине керек. Бұл мәселе екі 
жыл дан бері айтылып жүр. Бірақ тек Қар-
жы министрлігі ғана емес, бірнеше ве-
домс тво т&ңірегінде шешілетін болған-

еріктілері тек Алматы қаласының &зінде 
155 млн теңгеден астам сомаға әр түрлі 
к&мек к&рсетті. 

«Қазір партияның барлық мүмкін-
діг і  мен күш-жігерін Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев алға қойған мақ-
сат-мін деттердің сапалы орындалуына 
жұ мылдыруымыз керек. Партияның 
қолында қажетті тетіктің бәрі бар. Біз 
былтыр ел аумағында барлық деңгейде 
құрыл ған 1 мың 700-ден аса қоғамдық 
кеңес жұмысын жолға қойдық. Оның 
құрамында 12 мыңнан аса адам бар, 
үштен бірі қоғам белсенділері, үкіметтік 
емес ұйым мүшелері, кәсіпкерлер, ақ-
парат құралдарының &кілдері мен бло-
гер лер. Былтыр олар нәтижелі қызмет 
іс теп, к&птеген келелі ұсыныс берді, 
бір қатар к&кейкесті проблеманың ше-
шілуіне мұрындық болды. Қажетті тә-
жірибе мен мүмкіндіктер бар. Сон дық тан 
«Nur Otan»-ның қоғамдық кеңестері 
Пре зидент бастамаларын қолдап, беріл-
ген тапсырмалардың жергілікті жерлерде 
толыққанды орындалуына к&мектесуі 
керек», – деп атап &тті ол. 

Партия Т&рағасының Бірінші орын-
басары атап &ткендей, ақпан айында «Nur 
Otan» депутаттарының қоғамдық рей   -
тингін қалыптастыруға арналған плат -
форма жария форматта іске қо сы лады.

дық тан, кейінге шегеріліп келеді. «Таяқ-
тың екі ұшы бар...» демекші, &зін банкрот 
деп жариялаған адам одан кейін брокер 
болып, бухгалтер болып, тағы да басқа 
қызметтерді атқара алмайды. Несие ала 
алмайды. Бірақ, жалпы алғанда ол жеке 
тұлғаға да, банктерге де тиімді про цедура 
болар еді», – дейді Бауыржан Мұрат-
бекұлы.

НЕСИЕ РАҚЫМШЫЛЫҒЫ 
ҚАЖЕТ ПЕ?

Бұл тұста несие рақымшылығы да ой-
ла натын мәселе. >йткені ол азаматтарға 
тиімді болуы мүмкін, бірақ мемлекет үшін 
үл кен шығын. Bрбір адам несие алған 
кезде &з мүм кіндігін дұрыс бағалай білу 
керек. Бұл проб леманың туындайтын бір 
себебі – біздің азаматтардың қаржылық 
сауат  ты лығының т&мендігінде. «К&тере 
ал майтын шоқ парды беліңе байлама» де-
ген секілді, әркім &зінің әлін білгені дұрыс. 
Біз хабар лас қан бірқатар экономис тің 
пікірі осыған сая ды.

«Мемлекет мұндай қадамға барады деп 
ой ламаймын. >йткені банк дегеніміз – 
мем лекеттің негізі, олар халықтың несие-
сін кешіретін болса, күйреп тынуы мүмкін. 
Бұдан мемлекетке қауіп келеді. Bйтсе де, 
жағ дайы &те мүшкіл кейбір адамдарға қа-
тыс ты ішінара рақымшылық жасаған 
дұрыс деп санаймын. Оны ақпан айында 
на зарымызға ұсынатын «Жеке тұлғалар-
дың банкроттығы туралы» заңда қарастыру 
қажет. Ал жалпы бұл заңды әлдеқашан 
қа былдау қажет еді. >йткені бұл қарызға 
бат қан адамдарға к&п к&мек болмақ. Ең 
бас тысы, банкроттықты қайта-қайта 
жария лап, бұл бастаманың берекесін ке-
тір меу керек. Сондықтан да неше рет жа-
рия лауға болатынына шектеу қойылғаны 
дұрыс», – дейді қоғам белсендісі Рүстем 
Жансейітов.

Мамандардың айтуынша, халықтың 
қа рызға белшеден батып отырғанын 
мойын дайтын уақыт жетті. 9 трлн теңге – 
ол &те к&п сома. Сондықтан мұндағы қаты-

«Қоғамдық рейтинг мәслихат депу-
тат тарын халықпен етене араласып, 
сайлаушылармен тұрақты түрде байланыс 
орнатуға ынталандыру үшін жасалған 
болатын. Осы оқиғалар бұл бастаманың 
қаншалықты &зекті әрі маңызды екенін 
к&рсетті. Халық қалаулылары ең алдымен 
халықпен қоян-қолтық жұмыс істеуі тиіс. 
Ашық түрде, елмен етене жұмыс істейтін, 
қоғамдық жауапкершілікті мойнымен 
к&тере алатын білікті депуттарымыз бен 
резервтегі белсенді партияластарымыз 
халық талабына сай лайықты бағасын 
алуы тиіс. Былтыр қыркүйек айынан 
бас тап бұл механизм барлық &ңірде сы-
нақтан &тті. Ақпан айынан бастап біз 
қо ғамдық рейтинг нәтижесін тұрақты 
түрде жариялап отыратын боламыз», – 
деп мәлімдеді Бауыржан Байбек. 

Кездесу барысында партия Т&раға-
сы ның Бірінші орынбасары Тұңғыш 
Пре зиденттің ел тарихындағы р&ліне 
 ар найы тоқталып, әлеуметтік желілерде 
пар тия атына айтылып жатқан сындарға 
да жауап берді.

« П р е з и д е н т  Қ а с ы м - Ж о м а р т 
Кемелұлы «Күшіміз – бірлікте!» деп бар-
лы ғымызды ортақ мақсат жолында топ-
тасуға шақырып отыр. Қазақ «жұмыла 
к& терген жүк жеңіл» дейді. «Nur Otan» 
пар тиясы елдің бірлігі мен ішкі тұрақ ты-

настарды реттеп, несие беру талаптарын 
қай тадан күшейту қажет. >йткені несие 
алғандардың басым б&лігі – кірісі т&мен 
азаматтар. Олардың арасында студенттер 
мен зейнеткерлер де бар. 

БАНКРОТТЫҚ КЕРЕК ПЕ? 
Ұлттық банктің мәліметінше, т&лем 

мерзімі уақытынан асып кеткен несие лер-
дің жалпы м&лшері 676,2 млрд теңге екен. 
Қар жы сарапшыларының пікірінше, мұн-
дай проблемалық несиесін &тей алмай 
жүр ген азаматтардың бәрі потенциалды 
банкрот адамдар! >йткені олардың ара-
сында несиесін жабу үшін несие алған 
адам дар да аз емес. Мәселен, еліміздегі 
эко номикалық белсенді 18 бен 63 жас ара-
лы ғындағы халық саны 9 миллион десек, 
бұл бір адамның жоқ дегенде мың теңге 
не сиесі бар деген с&з.

лықты сақтаудың маңызын үнемі айтып 
ке леді. Партия ту еткен осы мәселелердің 
қан шалықты маңызды екенін &мірдің &зі 
к&р сетіп отыр. Осындай қиын-қыстау 
кез де партия жұмысынан мін іздеп, «Пар-
ламент таратылсын, партия тара тыл сын» 
деген мағынада әңгіме таратып жүр гендер 
бар. Мұны айтушылар – «Nur Otan» пар-
тиясы мемлекеттіліктің, елдіктің негізгі 
қо ғамдық-саяси тірегінің бірі екенін 
мүл дем түсінбейтіндер. «Nur Otan» пар-
тиясы құрылғалы бері Қазақстан мем ле-
кеттілігін сақтау үшін, қоғам бірлігін 
бе  кем ету үшін жұмыс істеп келеді. «Ұлы 
іс тер үндемей бітеді» демекші, бұл – даң-
ғойлыққа салуға болмайтын, к&зге к&-
рінбейтін істер. Сондықтан біз айтылған 
қисынды сынды к&тере біліп, ал жүйесіз 
с&зге мән бермей, бел шешіп жұмыс іс-
те геніміз ж&н», – деп атап &тті ол.

Оның айтуынша, қазір Тұңғыш Пре-
зидентіміз туралы да небір пікір айту шы-
лар к&бейген. Тарих безбеніне салсақ, кез 
келген оқиғаның, не тұлғаның &ткендегі 
р&ліне бірыңғай оң не болмаса тек қана 
теріс деп баға беруге болмайды. Мысалы, 
Түркияның тұңғыш президенті Мұстафа 
Кемал Ататүрік туралы да қарама-қайшы 
пікірлер к&п. Бірақ ол заманауи түрік 
мем лекетінің негізін қалаушы тарихи 
тұлға болып қала бермек. 

«Менің ойымша, бұл цифрларда тұрған 
еш теңе жоқ. Bзірге оны соншалықты қор-
қы нышты деп айта алмас едім. >йткені 
олар ды қайтара алып отыр. Мұндағы қор-
қыныш адамдардың несие алуға не үшін 
барғанында. Олардың к&пшілігі несиені 
бүгінгі жағдайын жақсарту үшін емес, 
жағдайы т&мендеп кетпеу үшін алды. Осы 
уақытқа дейін олар ертеңгі күні бәрі жақсы 
болып кетеді деп сенді. Бірақ жағдай 
қиын дай түсті, қымбатшылық қысып 
бара ды, оның үстіне несие ауыртпалық 
салып отыр. Енді бұл жағдайдан шығуды 
осы бастан шындап ойлану қажет. Bлі де 
кеш емес. Банкроттыққа жіберу &те ұтым-
ды жол болғанымен, оның да &зіндік сал-
дары бар. Адам одан кейін ұзақ мерзімге 
не сие алу мүмкіндігінен айырылады. Бел-
гілі бір жұмыстарға тұра алмайды. Бәлкім, 
бан кроттықтың қазақстандық моделін 

«>ткенге баға беру әркімнің қолынан 
ке леді, бірақ ақиқат пен жалғанды ажы-
ра ту әркімнің &з ар-ұятына байланысты. 
Ең қиын кезеңде, яғни біз мемлекет 
бо  ла    мыз ба, болмаймыз ба деген сонау 
ал  ма  ғайып 90-жылдары Нұрсұлтан 
Назарбаевтың басшылығымен Қа зақ-
стан Тәуел сіз мемлекет болып қа лып-
тасты, етек-жеңін жиды. Т&ңірегімен 
тер е зесі теңесті. Жалпы әлемдік қауым-
дас тық мойындады. Елбасы мен сол 
кез дегі аға ұрпақтың 30 жыл бойы мем-
ле кеттіліктің іргесін бекітіп, шекарасын 
ше гендеп, тер риториясының тұтасты-
ғын сақтауға сіңір ген ерен еңбегі ұлт 
тари хында &зінің оң бағасын алары 
с&з сіз. Ал осы жылдары кетеуі кеткен 
дү ниені тезірек түзеуіміз ке рек. Ол – 
с&з сіз. Президент жариялаған ре фор-
малардың да мәні осы. Бірақ Мем лекет 
бас шылығынан кеткен Нұрсұлтан 
Назарбаевты жата жамандау – елдігі-
мізге, азаматтығымызға сын», – деді ол.

Бауыржан Байбек атап &ткендей, 30 
жылға енді толған Тәуелсіздігімізді баян-
ды ету үшін қазақстандық қоғамда мем-
ле кеттіліктің дәстүрін, оның ішінде билік 
сабақтастығының дәстүрін қалыптастыра 
білуіміз шарт.

«Біз үшін қазір елдігімізді сақтау, бар-
ды ұқсату аса маңызды. Сондықтан Ел-
ба сы құрған «Nur Otan» партиясы елдің 
бір лігі мен қоғамның тұрақтылығына 
ба ғытталған жұмысын одан әрі жал ғас-
тыруы керек. Қазір біз алда болатын ке-
зек тен тыс съезд жұмысына дайындықты 
бас тап кеттік. Қаңтардың қасіретті күн-
дерінде Елбасы баршамызды Президент-
тің маңайына топтасып, елдің амандығы 
мен бірлігін сақтап қалу үшін бірге әре-
кет етуге үндегенін баршаңыз білесіздер. 
Кім не десе де, «Nur Otan» партиясы – 
Пре зидент жариялаған реформаларды 
то лық және сапалы жүзеге асыруға әлеуе-
ті толық жететін бірден-бір қоғамдық-
сая си күш. Партиямыз Мемлекет бас шы-
сы алға қойған міндеттерді орындау үшін 
бар күш-жігерін – қоғамдық ұйымдарды, 
де путаттық фракцияларды, түрлі қыз-
мет те жүрген 800 мыңға тарта барлық 
мүшесін ортақ мақсатқа жұмылдыруға 
дайын», – деп түйіндеді ол. 

Отырыс барысында Алматы қаласы, 
Маң  ғыстау, Жамбыл облыстық фи лиал-
дары т&рағаларының бірінші орынба сар-
лары, сонымен қатар «Jas Otan» жастар 
қа натының т&рағасы қазір партия тара-
пынан жергілікті әкімдіктерге инф ра-
құрылымдарды қалпына келтіру, қоғам-
дық тәртіпті нығайту, волонтерлер қыз-
ме тін үйлестіру және басқа да атқарылып 
жат қан жұмыстар бойынша ақпарат 
бер ді.

Ерке ЕРҚОҢЫР

ойлап табу қажет болар? >йткені мемлекет 
те, жеке тұлға да зардап шекпеуі тиіс», – 
дей ді экономист Алмас Чукин.

Елімізде банкрот деп тану мәселесі 
әзір ге тек заңды тұлғалар мен жеке кәсіп-
кер лерге қатысты қолданылады. Ал жеке 
тұл ғаға қатысты тек шетелде бар. Бұл тә-
жіри бені Ресей 2015 жылы бастаған екен. 
Оны ұйымға болсын, жеке адамға болсын 
қары зы 500 мың (теңгемен 3 миллиондай) 
рубльден асатын, т&лемегеніне 3 айдан 
ас қан кез келген азамат бастай алады. 
Одан б&лек, ауырып қалған, жұмыстан 
шы ғып қалған, мүлкі бүлінгендер де осы 
про цедураға жүгінсе болады. Жүзеге 
асыру дың екі жолы бар – сот ақылы 
(ақылы) немесе арнайы орталық арқылы 
(те гін). Мұндай жағдайда банкрот адам-
ның несиесіне пайыздық үстемеақы, 
&сімпұл және айыппұл жүрмейді. АҚШ-та 
тәртіп одан қаталдау. XIX ғасырдан келе 
жат қан бұл процедурада, егер борышкер 
кре диторды алдап, банкрот болған болса, 
мүлкі тәркіленгенімен қоса, бас бостан-
ды ғынан да айырылуы мүмкін екен. Банк-
рот деп тану процедурасының &зі 3-5 жыл 
аралығын қамтиды. Ал танылған жағдайда 
несие тарихы 10 жыл сақталады. Германия 
бұл тәсілге 1994 жылы к&шкен. Тек сот 
арқылы шешілетін бұл процедура да алты 
жылға дейін созылады екен және қыл мыс-
тық-құқықтық дәрменсіздік ретінде 
қарас тырылады. Сондықтан да бұл мәсе-
ле ге біздің елде де шетелдегідей үлкен 
ыж  дағаттылықпен қараған дұрыс! >йткені 
бұл тәсіл бірінші кезекте кредиторларды 
қорғауға бағытталады.

«Халық қарызға батып отыр дегенде, 
бірін ші кезекте бұл мәселенің түбіріне үңілу 
қажет. >йткені оның бірінші себебі – ха-
лық тың т&лем қабілетінде жатыр. Егер 
ха лықтың т&лем қабілеті жоғары болса, 
бұл проблема бұлай сезілмес еді. Мәселен, 
баласы оқуға баратын кезде амалсыз 
несиеге оқу формасын алған, ауырып 
қалып шұғыл емделу қажет болып несие 
ал ған, несиесін жабу үшін несие алғандар 
осы санатқа жатады. Сондықтан да бізге 
бұл мәселенің шешімін іздеген кезде тек 
сал дарымен емес, себебімен де күресу қа-
жет. Мәселен, микроэкономиканы қолға 
алып, халықтың айлығын &сіру мәселесін 
де күн тәртібінен түсірмеу қажет. Еңбекақы 
жо ғары болатын болса, несиені т&леу қа-
білеті де жоғары болмақ», – дейді эко но-
мист Расул Рысмамбетов.

Былтырғы жыл соңындағы мәлі мет-
терге сүйенсек, орташа статистикалық 
от басы бюджетінің 5%-ы несие т&леуге 
жұм салған екен. Соның ішінде тұрғындары 
не сиені к&п алған &ңірлер Қарағанды, 
Ақмола және Ақт&бе облыстары болған.

Елімізде берілген несиені� к�лемі 17 трлн те�геге жуы�тады. Бір �ара-
�анда м)ндай �аламат �аржыны азаматтарымыз т�лей ала ма деген с)ра� 
туады. Себебі берешегін �айтара алмай, суицид жаса�ан адам �аншама? 
Былтыр Алматыда�ы А�б)ла� о�и�асын )мытты� па? Енді ел /кіметі  
«Жеке аза маттарды� банкротты�ы» туралы за� жобасын жазып шы�ты. 
За� �а былданса, азаматтар �зін банкрот жариялап, несие т�леу міндеті-
нен бо сатылуы м2мкін. Онда банк )тылады. Б)л за� �аржы нары�ыны� 
астан-кестенін шы�армай ма?



Жаппай тәртіпсіздік ке-
зінде кей адамдар �а��ы�ан 
о��а �арамай, ��лпы �ирап, 
есігі сынып жат�ан д�кендерді 
тонап, дәретхана �а�азына 
дейін �йіне тасыды. Б�гінде 
1 640 саудагерді� кәсібі то�-
тап, шы�ын�а батып, бассыз-
ды� тан "зегі "ртеніп отыр. 
Тонаушылар арасында �аза� 
�ыздары, ж�кті әйелдер, бала 
жетектеген аналар, тіпті жасы 
�л кен апалар да бол�ан. Олар-
ды� м�ндай әрекетке баруына 
не т�рткі болды? Бір �олымен 
бесікті, екінші �олымен әлемді 
тербететін аналар �рлы�тан 
�ымсынбаса, ендігі �рпа�тан 
�міт бар ма? 

Бейбіт шеру Алматыда бүлікке 
ұласып, сауда үйлері тоналды. 
Еліміздің 9 �ңі рінде 2 мыңға жуық 
сауда нысаны жапа шексе, соның 
1 573-і Алма тыда орналасқан. 
�рімдей жас қыздар бүлікке қаты-
сып, кейбірі арақ тасып, жігіттерді 
арандатты. Аш суға тойып алған 
азаматтар есін жоғалтып, к�з ал-
дын дағының ойранын шығарғаны, 
қорқыныш ты ұмытқаны, қызық 
қуып кет кенінің бір себебі – сол. 
Алматыда Француз сауда үйін 
тонағандардың арасында жүкті 
әйелдердің де бол ғаны анықталды. 
Сауда үйінің �кілі Марал Байбағы-
сованың ай туынша, француз үйі 
тұтастай тоналып, 5 миллиард 
теңгеден астам шығын келген.

«Біздің барлық дүкенімізді то-
нап кетті. Орталық пен қатарынан 
3 б�лім шені, әуежайдағы екі дү-
кенді де түгел тонады. Бренд мар-
калы тауарлардың, тіпті әрқайсы-
сы ның бағасы 250 мың доллардан 
жоғары тұратын теріден жасалған 
бұйымдарды да тонап кетті. Шы-
ғын к�лемі шамамен 5 миллиард 
теңгеден асады», – деді ол.

Оның айтуынша, тонаушылар 
француз үйін тонаған сәтте киім-
дерін жаңасына ауыстырып, ескі-
құсқысын сол жерге тастап кеткен. 
Бейнебақылау камераларын сын-

дырып, тас-талқанын шығарған. 
Тіпті, бейнебақылау камераларына 
түсіп қалған жазбаларға қарағанда, 
тонаушылар арасында балалы, 
жүкті әйелдер де болған. Қазір 
бей нежазбалар құқық қорғау ор-
ган дарына тапсырылды. Тергеуден 
соң ұрлықтың мән-жайы, ұры-
лардың әрекеті әшкере болады.

ҚАРАША ХАЛЫҚТЫҢ 
ЫЗАСЫН ТУДЫРЫП КЕЛГЕН

Бұл бүлік кезінде азық-түлік, 
техника құшақтап шығып бара 
жатқан әйелдің кейпі к�ңілге ауыр 
тиді. Қазақта «Жоқтық не жегіз-
бейді, тоқтық не істетпейді» деп 
бекер айтылмаған. Елдегі жұмыс-
сыз  дық, еңбегіңе сай жалақы т�-
ленбеуі, азық-түлік бағасының 
шарықтауы, теңсіздік мәселелері 
бұрыннан қараша халықтың ыза-
сын тудырып келген. Аналардың 
осындай қадамға баруының екі 
себебі болуы мүмкін. Біріншісі, 
бала-шағасына тамақ табу, екін-
шісі, дүрбелең кезінде пайда тауып 
қаламын деген арам ой. Бұл ойы-

мызды «Қазақстан әйелдер күш-
тері» альянсының т�раға орын ба-
сары, «Шапағат» қайырымдылық 
қорының жетекшісі  Назгүл 
Мақжан да қуаттап отыр. 

«Бірақ не болса да, бұл келін-
шек терді қоғам болып с�гіп, тіл 
тигізбеуіміз керек. Бұл – жалпы 
әлеуметтік жағдайының айқын к�-
рінісі. Болдым, толдым деген халық 
бүлікке қатысып, �з жер лестерін 
тонауға жол бермейтін еді. Арғы 
жағында жылдар бойы бұлыққан 
ыза, �кініш, жоқтық, жемқорлыққа 
куә болу, теңсіздік және басқа да 
мәселелер жатыр. Мемлекеттің ір-
гесі босап, отбасы құлдырап, қоғам-
ның иманы әл сіреген кейіпте отыр-
мыз», – дейді Н.Мақжан.

Аналардың жағдайы – жалпы 
әлеуметтік саланың барометрі. 
Дені сау анадан дені сау ұрпақ туа-
ды. Сапалы медициналық к�мек, 
лайықты білім алған ба ладан отан-
шыл, мықты азамат шығады. 
Яғни, адами капиталды дамыту 
аналардың әлеуметтік жағдайын 
жақсартумен тікелей байланысты. 

Неліктен тонады? �йткені 
бей біт күнде сол тауарларға қолы 
жетпеді емес пе?! 100 мыңға жет-
пейтін немесе сәл асатын жалақыға 
Adidas-тың аяқкиімін 50 мыңға 
алу ға қалтасы к�термейді. Фран-
цуз үйіндегі 20 мыңнан басталып, 
бағасы 100 мыңнан асатын иіссу-
ларға қолы жетпейді. Тіпті, ар ман-
дай да алмайды. Бүлікке шыққан 
әйелдерді «Рухани қоғам әлемі» 
қоғамдық қоры т�райымы, пси-
холог Лимана Қойшиева тобыр 
психологиясымен түсіндірді.

«Үлкен ортаға түскенде �з ойы-
нан, �з идеясынан айырылып, 
топ тың ортақ идеясымен әрекет 
етеді. Инстинкті тұрғыда бір адам 
не істесе, екіншісі де соны қайта-
лайды. Артынан басқа адамдар да 
ереді. Ішкі қорқынышы «бұл жер-
де мен жауапты емеспін, барлығы 
істеп жатыр» деген оймен сипат-
талады. �зінің к�ңілі толмайтын 
дүниелерге тобырдың ықпалымен 
ессіздік әрекеттерге, ұрлыққа ба-
рады. Бұл – �те қауіпті. Қариялар, 
жүкті әйелдер мен балалы келін-

шектер қауіптің барын ұмытты да 
кетті», – дейді маман.

БҮЛІНГЕННЕН 
БҮЛДІРГІ АЛМА...

Дана ата-бабаларымыз осы 
бірауыз с�йлеммен-ақ қиындыққа 
тап болған адамдарды тонаушыдан 
сақтандырған. Бүлдіргідей қа-
рыстай ғана жіп алсаңыз да, сол бір 
сәт жадыңызда �мір бойы сақ-
талады. Құқық қорғау орындары 
ұстап алмаса да, бүлік кезінде 
ұрлап алған заттың кесірі тиер. 
Қазір қаңтардағы тәртіпсіздікке 
қатысы бар күдікпен мыңнан аса 
адам қамауда отыр. Бұл туралы бас 
прокурордың аға к�мекшісі Азамат 
Сарғазин мәлімдеді.

«Соттар осы оқиғалармен бай-
ланысты барлығы 8 354 әкімшілік іс 
қарады. Соттар мен прокурорлар 
жеңілдететін мән-жайлар мен кінәлі 
адамдардың �кінуін ескеріп жатыр. 
3 337 құқық бұзушыға қа мақ қа алу 
немесе айыппұл түрінде жаза қол-
данылмай, ескерту ғана жа салды. 
1 653 іс бойынша сот айып пұл сал-
ды. 1 002 адам қамауда отыр, олар-
дың әкімшілік жазасын жеңілдету 
мақсатында прокурор лар апелля-
ция лық сотқа 1 758 �ті ніш хат тар 
енгізді», – деді Азамат Сарғазин.

Мемлекеттің миллиардтарын 
жымқырды ма, әлде дәретхана 
қағазын ұрлады ма, қылмыстың 
аты қылмыс. Мұндай адамдар 
Қылмыстық кодекстің 191-бабы 
(«Ұрлық») бойынша сотталады. 
Сондай-ақ ҚК-нің 192 («Қарақ-
шылық») мен 196-бабы («К�рiнеу 
қылмыстық жолмен табылған 
мүлiктi иемдену немесе �ткізу») 
бойынша іс қозғалуы мүмкін. Ұр-
лаған дүниесіне қарай, айып пұл-
мен шектелуі мүмкін. Елімізде 
«Ұр лық» бабы бойынша тағайын-
далатын жаза 2 000 АЕК (6,1 млн 
теңге) к�лемінде айыппұлды қа-
рас тырады. Сондай-ақ ұрланған 
тауарларды сатып алғандарға да 
жаза қарастырылған. Сатып алушы 
160-тан 4 000 АЕК-ге дейін (490 

080-12,2 млн теңге) айыппұл т�-
леуге міндеттелуі мүмкін. 

ҰЛТ ҮШІН 
ҮЛКЕН ҚАСІРЕТ

Тарихқа үңілсек, батыр қыз-
дарымыз соғысқа аттанып, жаралы 
жандарды емдеді. Қару алып, әділ-
дік үшін күресті. К�п балалы ана-
лар шындық үшін шырылдады. 
Nлемнің тұтқасын ұстаған аналар 
үйінің тыныш тығын күзетудің ор-
нына ерлермен бірлесіп,  к�шеге 
шы ғуының �зі дұрыс па?! 

Қаңтар оқиғасында кейбір 
қыз-келіншектердің әрекеті ұят 
деген с�зге лайықты. Республи-
калық Аналар кеңесінің т�райымы 
Нәзипа Ыдырысқызы да осыны 
алға тартып, ананың ұлттық тәр-
бие ден қол үзуі ұлт үшін үлкен 
қасірет деп отыр.

«Бұл бір күнде болған жағдай 
емес. Бұл туралы талай айтылды. 
90-жылдары жағдай �згеріп, ер-
азаматтар жұмыссыз қалғанда 
ана ларымыз ала дорба асынып, 
базарға шықты. Ол қажеттілік еді. 
Бірақ сол жағдай әйелге ақша 
табуды үйретті. Қолына ақша ти-
ген аналарымыздың бүгінде бала 
тәрбиесін ысырып қойған жағ-
дайы бар. Бірақ қандай жағдай 
болма сын, ана �зінің негізгі мис-
сиясын, яғни дүниеге ұрпақ әкелу 
және оны тәрбиелеу екенін еш-
қашан ұмыт пауы керек. Тарихта 
анала ры мыз бұдан да қиын жағ-
дайға тап болған. Ұлы Отан соғы-
сында аналарымыздың нені �т-
кер генін бәріміз білеміз. Бірақ 
ұр лыққа барды деген с�зді естіген 
емеспіз. Бұл – кешіріл мейтін 
нәрсе. Заңға сәйкес шешілуі 
керек», – деді Н.Ыдырысқызы.

Мұхтар Nуезовтің «Ар жаза сы 
– бар жазадан ауыр жаза» деген 
с�зі еске түсіп отыр. Мәдениетті 
ана дан ғана мәдениетті ұрпақ 
�седі. Ал ұрпақ мәдениетті болса 
ғана, қоғам саналы болады. 
Саналы қоғамның – болашағы 
жарқын.

(Басы 1-бетте)

Бұған не түрткі болуы мүмкін? 
Сала ма мандары елде артық газ 
жоқ екенін ай тады, егер Ресейден 
тасымалдаса, баға одан сайын 
қымбаттайды. �зге газ �н діру ші 
елдерден ерекшелігі сол Қазақ-
станда мұнаймен араласқанынан 
�зге газ, яғни таза газ кен орындары 
жоқ. Салдары нан нарық қажетті 
ресурстармен жеткілікті к�лемде 
қамтамасыз етілмеген. Бұрынғы 
үкіметтер газ саласының әлеуетін 
арттыру ға, қажетті ресурспен қам-
туға бас қатыр мапты. Бұл – үшінші 
түйткіл.

«Құрылымы бойынша Қазақ-
стан да �ндірілетін газ – негізінен 
ілеспе мұнай газы. Бұл ретте елі-
мізде �ндірілетін бүкіл газдың 
75%-дан астамы Қарашығанақ, 
Қашаған және Теңіз жобаларына 
тиесілі. Соның ішінде Қарашыға-
нақтағы жалпы �ндіру к�лемі 4 
жыл бойы �згеріссіз қал ды, тек 
Теңіз бен Қашағанда 3 жыл үде-
рінде біртіндеп ұлғаюда», – деп 
хабарлады Энергетика министр-
лігі.

Осыдан сұрақ туады: «Nлемдік 
супер гигант саналатын 3 бірдей 
алып кен орнын иеленіп отырған 
Қазақстан неге газға жарымай 
отыр?».

Министрліктің түсіндіруінше, 
мұнай мен ілесіп шыққан газдың 
бәрі бірдей нарыққа жол тарт-
пайды. Оның үлкен б�лігін – 31%-
ын жер қойнауын пайдаланушылар 
жерасты қабаттарындағы қысым-
ды ұстап тұру үшін кері жібереді. 
Мұндай айла-шарғы мұнайды ба-
рынша к�п шығару үшін жасалады. 
Тағы бір б�лігі алауда босқа жағы-
лады. Газдың тағы 14%-ын Kara-
chaganak Petroleum Operating B.V. 
(Қарашығанақ), North Caspian 
Operating Company N.V. (NCOC, 
Қашаған) және Теңізшевройл 
(Теңіз) т�л технологиялық мұқтаж-
дық тарына жұмсайды, электр 
энергиясына және кәдеге жаратуға 
пайда ланылды. Сонда елде �ндірі-
летін барлық газдың 54%-ы ғана 
қайта �ңдеуге жіберілді.

Жалпы, еліміздегі халық пен 
саны аз шоғыр болатын отандық 
кәсіпорындарды, ЖЭО мен электр 
стансаларын газбен жабдықтауға 
осының �зі жетер еді. Бірақ �ң-
деуге жіберілген шамалы газдың 
38%-ы кейін экспортқа ж�нел-
тіледі. Сонда 62%-ы ғана ішкі на-
рыққа түседі. 

БАЙЛЫҚ ҮСТІНДЕГІ ЕЛ 
РЕСУРСҚА ЖАРЫМАДЫ
Шикізат та, �ңделген �нім де 

аз, ен деше нарық заңы бойынша 
сұраныс ұсы ныстан асқанда баға 
к�теріледі. Үкімет осы азғантай 
газды биржа арқылы саудаға сала 
бастады. Баға бірден үш есе ша-
рық тады. Биылдан бастап билік 
бүкіл газды 100 пайыз электронды 
алаңда сатуға к� шірмек болған. 
«Қасіретті қаңтар» оқи ғаларынан 
кейін аяқ тартты. Президент 
Қ.Тоқаев Үкіметке сұйытылған 
газды электрондық сауда алаңдары 
мен биржалар арқылы �ткізуге 
толық к�шуді 1 жылға шегеруді 
тапсырды. Оған дейін Министр лер 
кабинеті нормативтік-құқықтық 
базаны мұқият әзірлеп, сауда 
алаңдары жұмысының ашық 
болуын қамтамасыз етуі, бағаның 
күрт �суін шектеу тетіктерін енгізуі 
қажет.

Nйтпесе, Мемлекет басшы-
сының айтуынша, сұйытылған 
мұнай газын (СМГ) тарату және 
саудаға шығарудың тәртібі жете 
пысықталмаған. Электронды сауда 
барысында бағаның �суін шектеу 
тетіктері қарастырылмаған. Сал-
дарынан «Энергетика министрлігі 
электронды сауда бойынша жедел 
әрекет етіп, бағаны ауыздықтай 
алмады».

Қалай болғанда, шикізат пен 
�нім тапшылығы мәселесін шеш-
пей, бағаны тұсаулап ұстау қиын. 

«Энергетикалық қауіпсіздікті 

сақтау және газ саласын одан ары 
тұрақты да мыту үшін ресурстық 
базаны кеңейту қажет! Шикі газ 
�ндіру к�лемін және тауарлық газ 
�ндірісін басым тәртіппен ұлғайту 
үшін не жасалады? Бұған қазір 
Қаламқас-Теңіз, Прорва кен 
орын дары тобы, �ріктау се кілді 
игеруге дайын тұрған, барланған 
кен орындары есебінен қол жет-
кізу жос пар ланып отыр. Бұл істе 
елеулі прогреске жету үшін қосым-
ша ар тық шылық-преферен ция-
ларды пысық таған ж�н. Бұл стра-
те гиялық инвестор ларды тарта 
отырып, осы кен орындарын тез 
игеруге ықпал етеді», – деген пі-
кірде Энергетика министрлігі.

Бұған қоса, Ресеймен шекарада 
ор наласқан, Имашев кен орнында 
барлау жүргізу және жете зерттеу 
жоспарланды: онда 172 миллиард 
текше метр к�гілдір отын тұнып 
тұр деген дерек бар. Салыстыру 
үшін айтсақ, Қазақстанның ішкі 
нары ғында жыл сайын шамамен 
20 миллиард текше метр газ тұты-
нылады 2025 жылға қарай бұл 
к�р сеткіш 25,7 млрд, ал 2030 жылға 
қарай 30,2-31 млрд текше метрге 
дейін артады деп болжанған. 
Демек, Қазақстан Ресеймен бір-
лесіп, игеруді қарастырып жатқан 
кен орынның қоры 5-6 жылға ғана 
жетуі мүмкін. 

Бұдан б�лек, Қашаған кен 
орнын кеңейту жобаларының 
Үкімет қарап жатқан ағымдағы 
тұжырымдамаларында енді «ілеспе 

шикі газды коммерциялан дыру» 
басымдық ретінде белгіленген. 
Яғни, жерастына қайта айдау және 
алау ларда босқа жағу мейлінше 
азайтылуы тиіс.

Г�З ДЕГЕНІ 
К�ЗБОЯУШЫЛЫҚ ПА?
Жарайды, кен орындары 

шикізатқа қарық етсін делік, бұл 
мәселені түбегейлі шеше ме? 
Шеш пейді, �йткені үлкен к�лем-
дегі шикі газды �ңдейтін зауыт 
жоқ. Ұсақ кәсіпорындарды айтпа-
ғанда, Жаңа�зендегі жалғыз ірі 
кәсіпорын – Қазақ газ �ңдеу зауы-
ты онсыз да шама сынан тыс жұмыс 
істеп тұр. Сондықтан Президент 
Қ.Тоқаев 2021 жылғы маусым 
айында, Маңғыстау облысындағы 
«Қазақ газ �ңдеу зауыты» базасын-
да сұйытылған газ �ндіретін жаңа 
зауыт салу ж�нінде тапсырма бер-
ген. 

Энергетика министрлігінің де-
ре гінше, оның негізінде «Қаз-
ТрансГаз» АҚ �зге инвесторлармен 
бірлесіп, жылына 1 миллиард 
текше метр шикі газды �ңдейтін 
зауыт салу ж�нінде инвестициялық 
шешім қабылдапты. Алайда бұл 
жобаға қатысты нақтылықтан г�рі, 
сұрақ к�п. Мысалы, 1 млрд к�лем 
қазірдің �зінде жылына 20 млрд 
тұтынатын елдің жұмырығына жұқ 
болмайтыны байқалады. Екін-
шіден, қазір жаңа Г�З жобасының 
тек техникалық-экономикалық 
негіздемесі ғана дайын далған. 

Оны қаржыландыру мәселесі әлі 
күнге шешілмеген.

Сол себепті Қашаған кен ор-
нының операторы – NCOC осы 
алып кен орнын игерудің кейінгі 
кезеңдерінде үшінші тараптарда, 
соның ішінде ресейлік Г�З-де 
�ңдеу үшін оларға шикізат жеткізу 
к�лемін ұлғайтуды жоспарлап 
отыр.

Осы аптаның басында жаңа 
П р е м ь е р - М и н и с т р  N л и х а н 
Смайыловтың т�раға лығымен 
�ткен Мұнай-газ және энергети ка 
салаларын дамыту ж�ніндегі 
ведомс тво аралық комиссияның 
(ВАК) отыры сында ішкі нарықты 
сұйытылған газбен үздіксіз қамту 
мәселесі жеке қаралды. Жиында 
айтылғандай, бүгінде СМГ-ні 
биржа арқылы сату уақытша 
доғарылған. Оның орнына автогаз 
жергілікті әкімдіктер қалып тас-
тырған �тінімдер мен сұралған 
к� лем негізінде, «Жеткізу жос-
пары» бойынша ішкі нарыққа 
зауыттан тікелей жеткізіліп отыр. 

«Қазақстанның ішкі нарығына 
сұйы тылған мұнай газын жеткізу 
жоспарын қалыптастыру қағида-
ларына» �згеріс енгізілген. Оған 
сәйкес, Энергетика ми нистрлігі 
мұнай-газ химиясы кәсіпорын-
дарына, тұрғындардың тұрмыстық 
мұқ таж дық тарын �тейтін топтық 
резервуар лық қондырғыларға, 
сондай-ақ автогаз құю станса-
ларына, газ желісі ұйымдарына, газ 
толтыру бекеттері мен газ толтыру 
стансаларына да биржадан тыс, 
тікелей газ б�луге міндеттелді. 

Биылғы 5 қаңтарда газды б�л-
шек саудада сатуға шекті бағалар 
белгіленді, атап айтқанда, �ңір-
лердің алыстығы ескеріле отырып, 
180 күнге сұйытылған мұнай газы-
ның (автогаз) 1 литрінің шекті 
бағасы елдің батысында – 50, 
оң түстігін де – 60, солтүстігі мен 
шы ғысында 60-70 теңгеге тү-
сірілді. Шалғай аудандарда – 
55-75 теңгеге дейін барады. 
Сондай-ақ газдың шекті к�терме 
бағасы да 1 тонна үшін 38 701 
теңгеден 28 000 теңгеге дейін т�-
мендетілді. 

ЖАЛҒЫЗ ЖАЗАЛАУ ЖЕҢІСТІ 
ЖАҚЫНДАТПАЙДЫ

Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігінің т�рағасы Серік 
Жұманғарин күн сайын газ баға-
ларына мониторинг жүргізіп жат-
қанын жеткізді. Уақытша бел-
гiленген шекті бағалардан асырып 
сату фактілері анықталса, Nкім-
шілік құқық бұзушылық туралы 
кодексінің 162-бабына сәйкес, 
алдымен бағаны т�мендету туралы 

нұсқама жіберіледі. Оны орын-
дамаса, әкімшілік жазаға тарты-
лады.

– Бас прокуратурамен бірлесіп, 
СМГ-ның 6 к�терме сатушысына 
– «Қаз МұнайГаз» АҚ, Petrosun 
ЖШС, «СНПС-Ақт�бемұнайгаз» 
АҚ, «ҚазГерМұнай БК» ЖШС, 
«Қазақойл Ақт�бе» ЖШС және 
«ҚазГ�З» ЖШС-іне монопо-
лиялық жоғары баға белгілегені, 
үстем жағдайын теріс пайдалану 
белгілері бойынша тергеу, сондай-
ақ газды б�лшек саудада �ткізумен 
айналысатын 180 субъектіге қа-
тысты тергеу тағайындалды. 
Тергеудің алдын ала нәтижелері 
к�рсеткендей, баға �суінің негізгі 
себебі – электронды сауда алаңын-
дағы баға тетігінің жетілмегені 
болған, – деді антимонополиялық 
орган басшысы.

Биржа нарығының алпауыт 
ойыншысы «ЕТС тауар биржасы» 
сауда алаңының ұйымдастыру-
шысына қатысты хабарла маны 
орындамау фактісі бойынша тергеу 
жүргізілді. Бас прокуратура осы 
агенттік қызметкерлерін жұмыл-
дыра отырып, нарықтың 102 
субъектісіне, оның ішінде биржада 
сауда-саттықты ұйымдас тыру шыға 
қатысты тексеру жүргізіп жатыр. 
Монополияға қарсы орган салада 
тергеу жүргізуді жалғастырмақ.

Маңғыстауда авток�ліктердің 
90 па йыз дан астамы газға к�шіп 
алғаны мәлім. Дегенмен еліміз 
бойынша к�гілдір  отын мен 
«қорек тенетін» темір тұлпарлар 
үлесі к�п емес к�рінеді. Ұлттық 
статбюро де ре  гінше, Қазақстанда 
жеңіл автомо бильдер дің 88,1%-ы 
(3,3 млн) бензинмен жүреді. 74,1 
мыңы дизельді тұтынады. Ал газ-
бал лонды жабдықпен жарақтал-
ған авток� ліктер үлесі небәрі 
0,1% немесе 3,9 мың. Бұған қоса, 
296,6 мыңы немесе 7,8%-ы аралас 
(бензин, газ, электр) бо лып ке-
леді. 

Салада қордаланған мәселелер 
жетер лік: ел аумағының жарты-
сына жуығы газдандырылмаған 
(газ игілігін 9,8 млн адам немесе 
53%-ы к�ріп отыр). Қолданыс тағы 
магистралды газ құбырлары 
тозуда, күзетке қаражаттың жетіс-
пеуі кесірінен ішінара тоналуда 
екен. «Сарыарқа» және басқа газ 
құбырлары �ңірлерге жеткенімен, 
тұрғындар оған түрлі себеппен 
қосыла алмады. Салада маман 
жетіспейді. Инвесторлар қызығу-
шылық танытпайды. Ендеше баға-
ны «қатырумен» іс бітпес. Саланың 
жылдар бойы қордаланған проб-
лемалары жан-жақты, кешенді 
қарауды талап етеді.

Айхан ШӘРІП

4
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



№7 (4059) 
19 ҚАҢТАР 2022 СӘРСЕНБІ AI  YNQQ

www.facebook.com/aikyn.kz @aikyngazetiaikyngazeti@gmail.com

ҚОҒАМ

Өзі көгілдір, болашағы бұлыңғыр
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Елдегі жаппай блік кезінде жо-
�ал �андарды� саны на�тыланбады. 
К�п азамат әлі кнге дейін із-тзсіз 
кеткен туыс-жа�ынын таба алмай 
әлек. Жазы�сыз істі бол�андарды 
а�тап, хабарсыз кеткендерді табу 
шін к�мек с"рап жргендерді� �а-
расы �алы�. Я�ни, ж"рт «%а�тар 
трагедиясыны�» зардабын әлі тар-
тып келеді. %"�ы� �ор�ау органдары 
тайлы-т"я�ымен блікке �атысы 
барларды� со�ына шам алып тскен 
ша�та хабарсыз кеткендерді іздеу 
�иын�а со�ып отыр. Дегенмен әр 
��ірде іздеу салып жрген еріктілер 
е�бегі к��ілге демеу. Сонымен, блік 
кезінде �анша адам жо�алды, �айда 
жруі ммкін? 

 ТАБЫЛМАЙ ЖАТҚАНДАР �ТЕ К�П
�леуметтік желіні аша қалсаңыз жақы-

нын іздеп, шыр-пыр болып жүрген жан-
дарды жиі кездестіресіз. Қиыны сол, қазір 
бүлік кезінде нақты қанша адамның жоғал-
ғаны жайлы ресми дерек жоқ. Осы шақта 
жоғалғандардың санын нақтылау үшін әр 
жерде еріктілер база жасақтап жатыр. 
�зірге соның ауқымдысы – Qantar-2020 
платформасы. Жараланып, ауруханаға 
түскен, тергеуге әкетілген, мерт болған 
және із-түзсіз жоғалғандар тізімге енген. 
Еріктілер жасаған платформадағы тізім күн 
сайын толығып жатыр. 18 қаңтардағы 
дерек бойынша, тізімде 556 адамның аты-
ж%ні к%рсетілген. 76 адамның жанына 
«із-түзсіз жоғалған» деп жазылыпты. Бұл 
қатар әлі толығуы мүмкін. Сондай-ақ BTS 
Digital компаниясы да жоғалған азаматтар 
туралы ақпарат жинауға кіріскен екен. 
Олар деректерді Aitu қосымшасы арқылы 
алады. Қосымшаға түскен %тініштер авто-
матты түрде 1414 call-орталығы қыз мет-
керлеріне кетеді.

Мәселеге тереңдей отырып, ең әуелі бір 
нәрсені аңғардық. Жоғалғандардың к%бі 
тергеуде жатқан болуы мүмкін. Себебі 
полиция жоғалғандар жайлы %тінішке ғана 
жауап қатпаса, тергеліп жатқандар жайлы 

деректерді түгелдей ашып айтпай отыр. 
Мәселен, елде қанша адам ұсталғаны тура-
лы нақты ақпарат жоқ. Соңғы мәліметтер 
бойынша, он мыңнан астам наразылық 
білдіруші ұсталған. Бір ғана Алматы 
қаласында 2 748 адам қолға түскен. Ауыр 
және аса ауыр баптар бойынша 695 қыл-
мыс тық іс қозғалып, тағы 85 адам күдікті 
ретінде тергеуде жатыр. Бас прокурордың 
аға к%мекшісі Азамат Сарғазиннің айтуын-
ша, оның ішінде терроризм актілері 
бойын ша 44 іс, кісі %лтіру бойынша 15 іс, 
үгіт-насихат фактілері және билікті басып 
алуға шақыру бойынша 6 іс бар. Демек, 
«жоғалғандардың к%бі тергеуде болуы 
мүмкін» деп топшылауға толық негіз бар. 

 
ЖАҚЫН-ЖУЫҚ АЛАҢДАП ЖҮР
Семей қаласының тұрғыны �лия 

Исенованы жақындары 5 қаңтардан бері 
әлі таба алмай жүр. «Митингке қатысамын» 
деп кеткен әйелден сол күйі хабар-ошар 
жоқ. Құқық қорғау органдарына, полиция-
ға сұрау салса да, ақпар болмаған. Жақын-
дары амандығын тілеп, шарасыз отыр. 

– Бір қызығы, �лия 11 қаңтар күні 
Instagram-дағы парақшасына «15 сағат 
бойы алаңда тұрмыз» деп видео жүктеген. 
�уелде таңырқадық, себебі телефоны оның 
алдында %шіп жатқан. Оның үстіне 11 
қаңтарда қайдағы митинг, ол кезде бәрі 
басылған. Бәрін кейін түсіндік, ол видеоны 
5 қаңтарда жүктегісі келген, сол кезде 
интернет болмағанын бәріміз білеміз, 
сосын бейнежазба парақшаға жүктелмеген. 
Тек 11 қаңтарда интернет ашылғанда, авто-
матты түрде шыққан екен, – дейді туысы 
Гүлмира. 

�йелдің жақындары әлі күнге дейін 
үміт үзгілері келмейді. Тіпті, �лия Исено-
ваны іздеп мәйітхана мен емханаларды да 
шолып шыққан. Біреулер оны полиция 
ұстап әкеткенін, енді бірі алаңда жаралан-
ғанын айтыпты. Бірақ қай дерекке сенерін 
білмейді. 

– 18 қаңтарда %ңірдегі бір емхананың 
трав матология б%лімінде жатыр деп бел-
гісіз біреу хабарласты. Алайда хабарласқан 

адам құқық қорғау органдарынан болуы 
керек, нақты қай жерде, қандай хәлде еке-
нін айтпады. Соған қарағанда тергеліп 
жатқан сыңайлы. Сондықтан ақпаратты 
растай алмай отырмыз, – деді жақыны. 

Туыстарының қорқуына негіз бар, 
шамасы, ол емханада жатқан күннің %зінде 
жағдайы жақсы болмауы мүмкін. Тағы бір 
жайт – біз еріктілер құрған Qantar-2020 
платформасын шолып отырып, �лия 
Исенованың есімін таптық. Бірақ онда ол 
«із-түзсіз жоғалды» деп емес, «6 қаңтар күні 
жараланып, кейін тергеуге әкетілген» деп 
жа зылған. Осы тәрізді түсініксіз хәлде оты-
рып, жақындарын таба алмай жүргендер 
жетерлік. К%бінің тілегі – қосақ арасында 
к%з жұмып кетпесе дейді. 

 
ЕРІКТІЛЕР НЕ АЙТАДЫ?

Бір ғана Алматының %зінде жоғалған-
дарға қатысты мәселе әбден ушыққан. 
Жақынына сұрау салғандар к%бейген соң, 
еріктілер де іздеуге кірісіпті. Соның бірі 
– Lider.kz еріктілер қозғалысы. Қозғалыс-
тың үйлестірушісі Дельмира Блац Алматы 
қаласы мен Алматы облысында тәртіпсіздік 
кезінде жоғалғандар туралы %тініштер 7-8 
қаңтарда түсе бастағанын айтады. @тінім-
дердің к%бі әлеуметтік желі арқылы келеді 
екен. Қазір 15-ке жуық ерікті із-түзсіз жо-
ғал ғандарды іздеп жүр. Т%тенше жағдайға 
байланысты еріктілер ол адамдарды соңғы 
рет к%рген жерлерге бара алмайды, тек 
мәйітханаларға, ауруханаларға және тергеу 
изоляторларына қоңырау шалуға мәжбүр. 

– Біразы ауруханалар мен ұсталғандар 
арасынан табылады. @лгендер де бар. 
@тінімдер саны %сті, әдеттегі күндермен 
салыстырғанда т%рт есе к%бейді. Бұрын 
күніне 4-5 %тінім келіп түссе, қазір 25-27 
%тінім келеді. Еріктілер ауруханаларға 
барады, егер нақты ақпарат бермесе, сол 
жерде тексереміз, – дейді Дильмира Блац.

Жоғалған адамдардың к%бі бастапқыда 
бейбіт митингілерге шығып, бүліктің 
арасына түсіп кеткен екен. Соның әсерінен 
бе, табылған адамдардың басым б%лігі 
тергеу изоляторынан табылған. Тергеу-
шілер біреуін босатып жіберсе, енді бірін 
«кінәлі» деп жібермейтін к%рінеді. Сон-
дықтан жоғалғандарды бірінші кезекте 
полициядан сұраған ж%н секілді. Алматы 
қаласының Полиция департаменті 4 қаң-
тардан бастап 20-дан астам адам ресми 
түрде хабар-ошарсыз кеткен деп мәлім-
деген. Соның ішінде 15 адам табылған.

Қорыта айтқанда, із-түзсіз кеткендерге 
қатысты мәселе алдағы 1 айдың к%лемінде 
шешіле қоймайтын тәрізді. Біздің бағам-
дауымызша, жоғалғанның к%бі тергеуде 
жатыр. Бүлік кезінде қаза тапқан 225 адам-
ның аты-ж%ні толық жария болған жоқ. 
Санаулысы – соның ішінде болуы да мүм-
кін. Қайткен күнде де құқық қорғау орган-
дары жоғалған азаматтарға қатысты жауап 
қатқаны ж%н секілді. 

                           М.Т�ЛЕУ

(Басы 1-бетте)

ЖҮЙКЕСІ ЖҰҚАРҒАН 
ЖАРНА Т�ЛЕУШІЛЕР

Бірақ ай сайын айлығынан 
жырып, міндетті медициналық 
сақтандыру қорына жарна т%лей-
тіндердің айтары біреу. Сағаттап 
тұратын емхана кезегі медици-
налық қызметті алуға кедергі кел-
тіреді. Мамандардың қабылдауына 
жазылу қиямет қайымға айналған. 
Кезектің келмесін білгендер ауру 
ас қынбай тұрғанда ақылы емхана-
ға жүгінеді. Ал қалтасы жұқалар 
мед сақтандыруға құйған аударма-
ның шарапатын к%реміз деп 
жүріп, ауруына ауру жамайды. Сол 
үшін де тұрғындар ай сайынғы 
аударманы сақтандыру қорына 
құюдан бас тартып жатыр. 

Нұр-Сұлтан қаласының тұр-
ғыны Сара Бақтиярқызы «М�МС 
арқылы медициналық сарапта-
маларға жолдама алып к%рмедім» 
дейді. @йткені тегін жолдама ал-
ғандардың кезегі жылжып бол-
майтын к%рінеді. «Бір жыл бұрын 
басым қақсай берген соң невро-
патологқа қаралғым келді. Алды-
мен терапевтке жазылу керек. Ол 
үшін «Дамумед» қосым шасы 
арқылы жазыласың. Қосымша 
аптаның әр жұмасында таңертеңгі 
11-ден кешке дейін ашық болуы 
керек. Бірақ 11-ден кешкі 6-ға 
дейін отырып, бір жазыла алмай-
ақ қойдым. С%йтіп жүріп бір ай 
уақытым %тіп кетті. Емхана қыз-
меткерлері «сағат 11-де ашық бол-
ды» дейді, ол уақытта ашсаң, не 
жүйе істемей тұрады, не болмаса, 
бос уақыт болмай шығады. Бас-
қармаға шағымданып жүріп, 
терапевтке жазылғанмын. Ол жол-
дама арқылы невропатологқа жі-
берді. Бейінді мамандарға жазылу 
терапевттің қабылдауына кірген-
нен де қиын болды. Оның емін алу 
үшін алдымен сараптама жасату 
керек екенін айтты. С%йтіп ком-

пьютерлік томографияға түсу ке-
рек деді. Диагностикалық зерттеу 
жасату жолдама арқылы мүмкін 
болмады. @йткені зерттеу жасату 
үшін міндетті түрде медициналық 
сақтандыру қорына соңғы 12 айда 
салған ақшаң есептеледі екен. Ал 
алдыңғы жылғы салған аудармаң 
күйіп кететін болып шықты», - 
дей ді ол. Одан б%лек, к%зі ауы-
ратын анасына да ешқашан меди-
циналық қызметті тегін алып 
к%р  мегенін айтқан ол «Офтал мо-
лог тардың қабылдауынан бастап 
диагностикалық тексерулер мен 
операцияларын мемлекеттік меке-
мелердің %зінен осы уақытқа дейін 
ақылы түрде келемін» деп отыр.

МІНДЕТТІ Т�ЛЕМ �СТІ
Биыл қаңтардағы жағдай 

бойынша, 1371 қор жеткізушісі 
бар. Оның ішінде 52% жекеменшік 
(713 медициналық ұйым) және 
48% мемлекеттік меншік нысан 
(658). Сондай-ақ биыл меди-
циналық к%мекті қаржыландыруға 
2 триллион теңгеден астам қаржы 
жұмсалмақ. Оның 1,2 триллион 

теңгесі кепілдендірілген тегін ме-
ди циналық к%мекке, 838 миллиар-
ды сақтандыру пакетіне жұмса-
лады. Бұдан б%лек, биылдан бас-
тап медициналық сақтандыру 
қорына аударылатын ай сайынғы 
міндетті т%лем тағы %сті. 

«М�МС-ке жарналарды т%леу 
тәсілдеріне қатысты айтарлықтай 
%згерістер болған жоқ. Жарналар 
мен аударымдар м%лшерлемелері 
бұрынғысынша қалды, себебі %сім 
базалық к%рсеткіштер – АЕК және 
олар байланыстырылған ЕТЖ %з-
геруіне байланысты болды. Биыл 
тек жарна т%леушілердің кейбір 
са наттары үшін ғана жарна м%лше-
рі %згерді. Біріншісі - БЖТ т%леу-
ші лер: республикалық және об-
лыс тық маңызы бар қалалардың 
тұрғындары үшін – 1 АЕК немесе 
3 063 теңге, қалған тұрғындар 
үшін-0,5 АЕК немесе 1531,5 теңге. 
Екіншісі – дербес т%леушілер: 
1 ЕТЖ – нің 5% , яғни 3 000 теңге, 
%йткені ЕТЖ 2022 жылы 60 000 
теңгеге дейін %сті. Үшіншісі – 
жеке кәсіпкерлерге 2022 жылы 
ЕТЖ-нің 1,4 еселенген м%лшерінің 

5%-ы – 4200 теңге болды. Сондай-
ақ биылдан бастап жұмыс беру-
шілер аударымдарының м%лшер-
лемесі жұмыскердің жалақысының 
3% құрайды, бұл ретте аударымның 
ең жоғары ықтимал м%лшері 18 000 
теңге. Ал жалдамалы жұмыс кер лер-
дің жарналары %згеріссіз қал ды. Ай 
сайын екі пайыз, бұл 12 мың тең-
геден аспайды», – дейді М�МС 
қорының баспас%з қыз меті. 

Қор мамандарының с%зіне 
сен сек, М�МС есебінен ден сау-
лық сақтауды қаржыландырудың 
айтарлықтай %суі медициналық 
к%мектің қолжетімділігін жақсар-
туға мүмкіндік береді. Мәселен, 
«Аңсаған сәби» бағдарламасын 
жүзеге асыру жалғасады, 7 мың 
ЭКҰ қаржыландыруға 6,68 млрд 
теңге қарастырылған. Бұдан б%-
лек, мүмкіндігі шектеулі бала лар-
ды медициналық оңалтумен қам-
туды ұлғайту жоспарда бар. Сон-
дай-ақ осы жылы консуль та ция-
лық-диагностикалық қыз мет терді 
қаржыландыру ұлғайтылып, бұл 
мақсаттарға 231 млрд теңгеден ас-
там, оның ішінде М�МС бо-
йынша – 187,7 млрд теңгеден ас-
там қаражат к%зделген. Стацио-
нарлық к%мекті қаржыланды ру – 
373 млрд теңгеге, медициналық 
оңалту – 66,7 млрд теңгеден ас-
тамға, жоғары технологиялық 
медициналық к%мек 63,8 млрд 
теңгеге ұлғаймақ. 

КҮМ�НІ К�П «ДАМУМЕД» 
Бірақ былтыр қорға б%лінген 

қаражат пен жарна м%лшерінің 
%суі тегін қызмет к%лемін арттыру-
ға қатысы болмаған. @йткені бұ-
ған дейін б%лінген қаржы медици-
налық қызметтің ақысын т%леуге, 
қала берді дәрігерлердің жалақы-
сына жұмсалған. Сондықтан тұр-
ғындар «жыл сайын міндетті т%-
лем ді %сіру тегін қызметті қол же-
тімді етпей отыр» деп шағым-
данады. Сол үшін де тұрғындар 
міндетті т%лемнің %суіне қарсылық 
білдіріп жатыр. Себебі «құйған 
жарнаға сай сапалы медициналық 
қызмет алмаймыз» дейді. Керісін-

ше, сапасыз медициналық қыз-
меттің пайдасынан г%рі, кедергісін 
к%п к%ріп жатқанын айтып ашы-
нады. Алматылық Базаргүл Алда-
бергенова тұрғылық жері бойынша 
жазылған емханада %зінің учас-
келік терапевтісі күн сайын 4 сағат 
қана қабылдайтынын айтады. 
«Терапевтке жазылу үшін аптаның 
басында немесе аяғында бір рет 
жазыласың. Кейде жазылып үл-
гер мей де қаласың. Кейде аяқ 
асты нан балам немесе %зім ауырып 
келсем, дәрігер орнында жоқ. 
@йткені оның қабылдау уақыты 
бітіп кетеді. Басқа учаскенің 
дәрігері қабылдамайды. Жазылып 
келген күннің %зінде ешқашан %з 
уақытында кірген емеспін», – дей-
ді ол. Бұл «Дамумед» жүйесі арқы-
лы адамдарды сыртынан дәрігер 
қабылдауына жазып, қор қаржы-
сын медорталықтардың ашықтан-
ашық тонап жатыр» дейтін әң-
гіменің себепсіз айтылмағанын 
аңғартады.

Дәрігерлердің %здері емхана-
ларда кезектің барын жасырмайды. 
Емхана басшыларының айтуын-
ша, білікті кадр тапшылығы да 
тегін қызметті алуға кедергісін 
келтіріп жатады. Мәселен, Қара-
ғанды қалалық №4 емханасының 
бас дәрігері Серік Құлмағамбаетов 
науқастардың кезегін жою үшін 
дәрігерлердің білімдерін жетіл-
діріп, жан-жақтан білікті маман-
дарды тартуды қолға алып жатқан-
дарын түсіндіреді. Ал зерттеулерді 
%здерінде %ткізу үшін қала мен 
об лыс бойынша субподряд меке-
ме лермен келісімшартқа отыруды 
қолға алған. 

ЖҮЙЕНІҢ �ЗІ 
ЖҮЙЕЛЕНУ КЕРЕК ПЕ?
Астана медицина универ сите-

тінде он жылдан аса кафедра 
меңгерушісі болып қызмет істеп, 
денсаулық сақтау саласын ұйым-
дастыру бойынша ғылым канди-
даттығын алған Раушан Секенова 
М�МС-тің жеті рет %лшеніп, бір 
рет кесілген жүйе еке нін айтады. 
Мәселе жүйенің %зінде емес, оның 

жұмыс істеуін жұртқа жеткілікті 
жеткізілмеуінен туындап отыр де-
ген пікірде. «Бағдарлама қабыл-
дан бас бұрын к%птеген халық-
аралық тәжірибе ескерілді. Бұл – 
жақсы жүйе. Бірақ жүйенің жұмыс 
істеуіне қатысты тұрғындар тара-
пынан арыз-ша ғым ның к%п бо-
луына екі түрлі се беп бар. Бірін-
ші ден, қордың мін деті туралы 
халыққа ақпарат жеткізілгенімен, 
толық ақпарат бе ріл мейді. Екін-
шіден, қазір к%п теген адам жұмыс-
сыз. Соңғы жыл дары кәсіпорын-
дар жабылды. Жұмыссыздар саны 
артып келеді. Медициналық сақ-
тан дыру қорына ай сайын жарна 
ау дармай тын оларға М�МС жүйе-
сіне кір гізілген медициналық 
қызмет ұсы нылмайды. Сол үшін 
де тұр ғындар тарапынан түсініс-
пеушілік туындайды», – дейді 
Қоғамдық денсаулық сақтау және 
менедж мент кафедрасының до-
центі Раушан Қозғанбайқызы.

С%з жоқ, жүйенің алғышарты 
дұрыс. Айтпағымыз, дұрыс жүйе-
нің %зін дұрыс бермей отырғанда 
болып отырған жоқ па? Елінің 
аман дығын ойлаған әрбір мем-
лекет ең алдымен ұлт саулығына 
баса назар аударады. Мемлеке ті-
міз  дің ұрпақ саулығына қатысты 
сая саты к%ңіл құптарлық. Ол бо-
йынша мемлекет тегін меди ци-
налық к%мектің кепілдендірілген 
к%лемін алуына толық мүмкіндік 
берді. Оны қаржыландыруға ал-
дағы үш жыл ішінде 2,8 триллион-
нан астам теңге, үшжылдық бюд-
жет аясында денсаулық сақтау 
жүйесін дамытуға қосымша 2,3 
триллионнан астам теңге б%лінді. 
Бұл медициналық қызмет к%р-
сетудің сапасы мен қолжетімділігін 
жақсартуға бағытталуы керек. 
Алайда медсақтандыру жүйесінің 
бітпейтін жыры жүйкеге сыр бере 
бастады. Медицина мамандары-
ның салғырттығы мен келіп бол-
майтын кезектің %зі жұмыстың 
дұрыс жүйеленбегенін к%рсетеді. 
Сол себепті де медицинаның тегін 
қызметі терапевтің қабылдауынан 
кейін-ақ тоқтап қалады.

Жадыра МҮСІЛІМ

Дайындаған Шынболат КҮЗЕКБАЕВ

5
@aikyngazeti

W
W

W
.A

IK
Y

N
.K

Z


№7 (4059) 

19 ҚАҢТАР 2022 СӘРСЕНБІ

aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz

AI  YNQQ ӘЛЕУМЕТ

Қасірет қайталанбасын десек...Жоғалған азаматтар қайда?

Халыққа «қолжетімсіз» қор

)у баста бейбіт шерумен бастал�ан «%а�тар о�и�асыны�» со�ы �а лай 
ая� тал�аны к�пшілікке мәлім. Наразы топ �ой�ан на�ты эконо ми ка лы� та-
лаптар бір сәтте саяси сипат алды. Бейбіт митингті� со�ы жап  пай тәртіп сіз-
дікке "ласты. «%а�тар трагедиясыны�» �айта ланбауы шін билік халы�ты� 
әлеу меттік жа�дайын жа�сартып, табысын тзеуді� ке шенді шараларын �ол�а 
алуы керек. Сарапшыларды� пі кі рін ше, эко но мика мен жалпы �о�ам�а ауыр 
зар да бын тигізген о�и�аны� ащы саба �ы жа�а саяси-экономикалы� рефор-
малар жол ашу�а ша�ырады.

Анна АЛЬШАНСКАЯ, 
Президент жанындағы Қазақстан стратегиялық зерттеулер 
институтының аға ғылыми қызметкері:

�УЕЛІ – ЭКОНОМИКА
– Қазіргі сәтте Қазақстан экономикалық жағдайды тұрақ тан -

дыру үшін мықты бюджетті қалыптастыру керек. Бізде бюд жетке 
кіріс әкелетін салалардың к%шін тау-кен %ндірісі мен мұнай %нер-
кә сібі бастайды. �лемдік тәжірибеге сай пайдалы қаз баларды %н ді-
ре тіндерге салынатын салықтың қосымша к% лемін есептеу жүйесі 
пайда болады. Мұнай %німдерін %ндірушілер мен тасы мал дау -
шылардың да табыстары қазына қаржысын толықтыруға жұмсалады. 

Оған қоса, Қазақстанда %ңірлердің әлеуметтік-экономикалық дамуы мен ай мақ-
тардың %ндірістік қабілетінде теңсіздік бар. Оны теңестіру үшін бюд жетаралық қаты-
нас тарды реттеу және %ңірлердің қаржылық тәуелсіздігіне қол жеткізу керек. 2021 
жыл дан бастап шағын және орта бизнестен түсетін корпоративті табыс салығы жергілікті 
бюджетті толықтырады. 2023 жылдан бастап жергілікті жерлердегі салық түсімін арттыру 
жоспарланған. 

 
Айсұлу ТҰРСЫНБАЙҚЫЗЫ, 
Білім және ғылым министрлігі Ғылым комитеті Экономика 
институтының ғылыми қызметкері, әлеуметтанушы:

�ЛЕУМЕТТІҢ �ЛЕУЕТІ АРТСА.
– С%з жоқ, соңғы оқиғаларда саяси, діни мотивтер болды. 

Бірақ ең бастысы – олардың астарында қоғамның әлеуметтік 
реализмі жатқаны анық. Сондықтан елімізге жаңа әлеуметтік-
экономикалық реформалар қажет. 

Ең әуелі ішкі к%ші-қонды реттейтін кешенді жобалар түзіл гені 
ж%н. Сол арқылы ауыл-аймақ, аудандардың әлеуметтік-эко-
номикалық, транспорттық инфрақұры лымын дамытудың жол 

картасы жасалуы керек деп ойлаймын. Мұнда %ткен жылғы жалпыұлттық халық 
санағының нәтижелерін ескеру дұрыс болады. Кейін жол картасын іске асыру арқылы 
ауыл тұрғындары инфрақұрылымдық минимуммен қамтамасыз етіледі. 

Сондай-ақ әрбір ауданның азық-түліктік қауіпсіздігін сақтау шараларына к%ңіл 
б%летін кез келді. Арнаулы мемлекеттік бағдарлама аясында тауарлық қажет тіліктерін 
%тейтін шағын кәсіпорындарды к%птеп ашуға болады. @ңірлердің экономикалық, адами 
ресурстың кадрлық әлеуеті ескерілуі керек. 

 Мұнан б%лек к%пбалалы отбасыларды әлеуметтік тұрғыдан қамтамасыз ету, білім 
беру, маман даярлау істерінің нәтижелілігіне к%ңіл б%лінуі тиіс. Бір с%збен айтқанда, 
еліміз де осы сәттен әлеуметтік-экономикалық саладағы түбегейлі %згеріске нақты қадам 
жасайтын шақ туды. 

Жұмабек САРАБЕК, 
!лемдік экономика және саясат институтының сарапшысы:

СЕНІМДІ ДИАЛОГ АЛАҢЫ
– Президент соңғы жағдайларды ескеріп, Үкіметке мейлінше 

қарапайым қазақстан дықтардың әлеуметтік мәселесін шешудің 
тетігін қарастыруды тапсырды. @йткені соңғы оқиғалар халық 
арасында шешімін күткен әлеуметтік мәселелердің к%птігін 
к%рсетіп берді. Сонымен, жоғарыда талаптың үдесінен шығуда 
Үкімет экономиканы әртарап тандыру, инфляцияны тізгіндеу 
сияқты маңызды міндеттерді %з жауапкершілігіне алды. 

Мұнан б%лек, саяси реформаларды жалғастыру маңызды. 
�сіресе, азаматтардың саяси белсенділігі назардан тыс қалмағаны ж%н. Сонда ғана билік 
пен бұқара арасында сенімді диалог орнайды. Ал диалог пен нақты әрекет бар жерде 
азаматтар %з мәселесін алаңға немесе митингке шығу арқылы шешуге мүдделі болмайды. 
Бұл іске саяси партиялар мен қоғамдық бірлестіктерді де белсенді тартуымыз керек.

Жалпы, елдің әлеуметтік-экономикалық, қоғамдық саяси дамуына негіз болатын 
реформалардың к%птеген пакеті қажет. Президент %з с%зінде мұндай пакеттерді осы жыл-
дың қыркүйек айындағы Қазақстан халқына арнаған Жолдауында ұсынатынын айтты. 
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Жалпы, 4-6 қаңтар күндері 
жаппай тәртіпсіздікке қатысты 
деген 2 608 адам қамауға алынған. 
Оның 509-на әкімшілік іс қоз-
ғалса, 51-іне қылмыстық іс ашыл-
ған.Ұсталғандардан тәркіленген 
және заңсыз айналымнан алынған 
қару-жарақтың саны 161 бірлікке 
жетті. Оның 48-і Калашников 
автоматы болса, 13 снайперлі-
винтовка, 6 «Сайга» карабин, 23 
тапанша, 3 арнайы пулеметтік 
тапанша,1 гранатомет РПГ, 1 
шағын калибр лі винтовка, 33 тегіс 
ұңғылы мыл тық және тағы басқа 
да қару түрлері тәркіленген. 

Осы тұста айта кетерлігі, қол ды 
болған қаруды ерікті түрде (т кізіп 
жатқан ел де аз емес. Бү ліктен 
кейін облыстық Полиция департа-
менті ұрланған қару-жа рақтар 
туралы тұрғындар ақпарат білсе, 
«102» н(міріне хабарласуға шақыр-
ған болатын. Сондай-ақ оқ-дәріні 
ерікті түрде полиция б(ліміне тап-
сырса, қылмыстық және әкімшілік 
жауапкершілікке тартылмайтыны 
айтылған. Міне, осы үндеу (ңірде 
(з жемісін беріп, халық жаппай 
қаруларын (ткізе бастады. 

Хабарлама жарияланған ал-
ғаш қы күннің (зінде полиция 
б(лім деріне Тараз қаласы мен 
барлық аудандардан қоңырау 
түсіп, бас-аяғы 40 бірлік қару-
жарақ тапсы рылған. Мәселен, 13 
қаңтар күні жер гілікті тұрғын 
тәртіп сақшыла ры на хабарласып, 
қару-жарақ тауып алғаны туралы 
айтқан. Оқиға орнына барған 
поли цейлер 3 Ка лашников авто-
маты мен 1 дана гранатомет 
анықтаған. Аталған қарулар қазір 
сараптамадан (тіп жатыр. 

Бұдан б(лек, 14 қаңтар күні 
Ұлт тық ұлан сарбаздарының 
рейдтік тексеруі кезінде «Қа-
расу» шағынау данындағы құ-
рылысы тоқтап тұр ған нысан-
ның ішінен 3 автомат, 3 магазин 
және әскери қалқан мен бас-
киім табылған. Дәл осы ша-
ғынау даннан №5513 әскери 
б(лімнің сарбаздары оқ (ткіз-
бейтін желет пен жаяу әс кердің 
қорғаны сына қажетті бұйымдар 
анықтаған. 

Жалпы, Жамбылдағы қақты-
ғыс кезінде 273 адам түрлі дене 
жа  ра қатын алса, оның 22-і ауру-
ха нада жатыр. Ал күні кеше 
Тараздағы тәртіпсіздік кезінде 
Ресей азаматы қаза тапқаны 
белгілі болды. Бұл туралы Ресей 
Федерациясының Қазақстандағы 
елшілігі Facebook-тегі парақша-
сында хабарлады. 

Ресей мемлекетінің Алматы-
дағы Бас консулдығына Таразда 6 
қаңтарда болған тәртіпсіздіктер 
кезінде үш баланың анасы, 1995 
жылы туған М.Кимнің қарақ-
шылардың қолынан қаза тапқаны 
туралы ақпарат түскен. Қылмыс 
әйел жұмыстан шыққан сәтте 
жасалған.

«Ресейдің Алматыдағы Бас 
консулдығы марқұмның анасы, 
оның туыстары және жақында-
рымен байланысқа шықты. Об-
лыс басшылығына жағдайды ба-
қылауға алу және марқұмның 
от басына к(мек к(рсету туралы 
үндеу жібе рілді. Консулдық 
марқұмның от басына материал-
дық к(мек к(р сету мәселесімен 
айналысып жатыр», – делінген 
хабарламада.

Ресей елшілігі Қазақстанның 
құқық қорғау органдарына қыл-
мысты жан-жақты тергеу қажет-
тігі туралы сауалдарын да жол-
даған. 

«Қылмыскерлердің жеке басы 
анықталып, олар заң алдында 
жауап қа тартылып, заң аясында 
жазаланады деп үміттенеміз», – 
деген елшіліктің жазбасында.

Осылайша, Тараздағы бүлік те 
күн (ткен сайын әртүрлі к(рініс 
беруде.Қазір қоғамдық тәртіпті 
қамтамасыз ету жұмыс та  рына 
облыс бойынша 2 034 құ қық 
қорғау органдарының қыз меткер-
лері жұмылдырылса, Bулиеата 
ас паны әуеден де бақы ланып 
отыр. Сон дай-ақ құзырлы ор-
гандар егер халық қолды болған 
қаруды (з ер кімен (ткізбесе, 481 
мың теңге к(лемінде айыппұл 
арқалайтынын немесе 60 тәулік-
тен 8 жылға дейін бас бостанды-
ғынан айырылатынын ескертіп 
жатыр. 

Негізі қолды болған қаруды 
ерікті түрде (ткізу туралы үндеу 
Жамбыл облысында ғана бастау 
алып отыр. Бұл жайында об-
лыстық Полиция департаментінің 
бас пас(з қызметі мәлімдеді. 
Алайда депар тамент мамандары 
ел ерікті түрде (ткізген қару-жа-
рақтың саны 40-тан асады деген 
ғана ақпар беріп отыр. Сондай-ақ 
«қаруды (ткізген азаматтардың 
үстінен тергеу жүре ме?» деген 
сұ раққа да полиция (кілдері нақ-
ты жауап бере алмай отыр. Бір 
с(збен айтқанда, қатаң құпиялық 
сақталған.

Қалай дегенде де, бұл – құп-
тар лық бастама. Хабарламаның 
арқа сында бүгінде аудан мен қала 
тұр ғындарынан жаппай қару 
(ткізу қар қын алуда. Ал ол қа-
рудың қай   сы сынан оқ атылғаны, 
қайсы сын бүлікшілер тастап кет-
кенін тәртіп сақшылары анықтай 
жатар. Біздің тілеуіміз – ел 
тыныштығы. 

Айтпақшы, осыған дейін де 
«Қару» секілді акциялар (ңір-
(ңірлерде жанданып, (з еркімен 
тіркелмеген мылтығын (ткізген-
дер ге Үкімет тарапынан қомақты 
қар жы берілген болатын. Бәлкім, 
бұл жолы да ерікті түрде (ткізілген 
қаруға белгілі бір сыйақы тағайын-
далса, тоналған қару-жарақты жи-
  нап алар ма едік? Енді бұны құ  зыр-
лы мекемелердің қарауына қал-
дырдық...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы
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�ара�анды 	аласында ескі 
�йлерді� балконы 	ызу тал-
	ы�а т�сіп отыр. Бірі «�ткеннен 
хабар беретін тарихи туынды» 
десе, екіншісі «жа�арту керек» 
екенін айтады. 

Қаладағы Назарбаев даңғы-
лындағы №7а-үйдегі балконды 
жаңартқандар туралы әлеуметтік 
желіде жерлестерінің әрекетіне 
ашуланған қарағандылықтардың 
бейнеүндеуі пайда болды. Hйткені 
осы үйдегі тұрғындар (з пәтерле-
рінде ж(ндеу жұмыстарын бастады. 
Оған қоса, 1958 жылғы ғимараттың 
сыртқы түрін (згертуге шешім қа-
былдаған екен. Куәгерлердің ай-
туынша, бірнеше балкон толығы-
мен қирап, олардың орнына жаңа, 
модернизацияланған қоршаулар 
пайда болды. 

«Назарбаев даңғылы 7а-ме-
кенжайы бойынша Қараған ды 
қаласының сәулет мұрасы бол ған 
үйде 13 қаңтарда 3-үйдің сырт қы 
қасбетіндегі 2 балкон қирады. Бұл 
үйлерде дәл осындай балкондар 
бар, олар – екінші, үшінші және 
т(ртінші қабаттарда әрқайсы сы-
ның (зіндік тамаша дизайны бар 
және осы үйлердің сәулеттік ерек-
шелігінің бірі. Осы жұмыстардың 
бәрі қандай негізде жүргізіліп 
отыр? Оларға рұқсатты кім берді? 
Тыйым салу керек емес пе? Біз осы 
бал кон дарды, үйдің тарихи кел-
бетін толық қалпына келтіруді та-
лап етеміз. Біз бұл мәселені маман-
дармен талқы ладық. Сондай-ақ 
кінәлілерді әкім шілік жауап кер-
шілікке тарту ды талап етеміз!», – 
дейді жергілікті тұрғын.

Қала әкімдігі бұл ғимарат тұр-
ғындардың жекеменшігі екенін 
айтып, жағдайға қатысты пікір 
біл дірді. Сондықтан құрылыс салу-
шылармен қажетті іс жүргізу үшін 

тұрғын үй тұрғындары Қарағанды 
қаласы әкімі аппараты жанындағы 
сәулет б(ліміне немесе қалалық 
мем лекеттік сәулет-құрылыс 
бақы лау б(ліміне ұжымдық арыз 
жол дауы қажет.

Бұл жағдайға қалалық орта-
лықтың мамандары түсініктеме 
беріп, шешімге наразылықтарын 
білдіріп, тұрғындарға қаланың мә-
дени мұрасын сақтаудың маңызын 
еске салды.

«Сәулет мұрасын сақтау – кез 
келген қаланың қала құрылысы 
философиясының басты қағидала-
рының бірі. Кей елдерде тарихи 
нысандарды қайта құру мәселесі 
(те мұқият қаралады. Hкінішке 
қарай, бізде бұл қағида әрқашан 
орындала бермейді, кейде тарихи 
орын тұр ғындарының (здері қате-
леседі. Бұл жағдай Назарбаев даң-
ғылы 7а мекенжайында орна ласқан 
тарихи мұрасы бар үйдің балконына 
қа тыс ты. Онда пәтер иелері бал-
конды және балконнан тұратын 
оның шынайы безен ді рілуін бұзды. 
Бұл пәтердің тұрғын дары қайта 
құруды қала әкімші лі гі мен келіс-
песе ке рек, (йткені бал кон қор-
шауын мұн дай аяусыз (згерту 
тарихи ғи маратты бір стиль ден 
шығарып жібереді», – деп жазды 
наразылар әлеуметтік желіде.

Бүгінде пікір екіге жарылған. 
Instagram-дағы жазбаға жазылған 
пікірлерде біреулер «(з мен ші-
гіміз, сондықтан бәрін жасауға 
болады» деп айтса, енді біреулер 
жергілікті урбанистердің мұндай 
ны сан дарды бұрынғы қалпында 
сақтау маңызды деген пікірімен 
келіседі.

«Егер бұл қаланың сәулеттік 
мұрасы болса, онда қала неге осы 
мұраны сақтамайды?».

«Бұл үй кез келген жаңа үйден 
100 есе жақсы, керемет к(рінеді. 

Тек қасбетін қалпына келтіру ке-
рек», – дейді тағы бір қараған ды-
лық. Тұрғын (з үндеуінде бұл үйдің 
тарихи мұралар тізіміне енгізілге-
нін айтты. Алайда бұл деректі «Қа-
ра ғанды қаласының сәулет және 
қала құрылысы б(лімі» мемлекеттік 
мекемесі жоққа шығарды. Олар-
дың айтуынша, үй мәдени мұра 
нысандарына жатпайды. Бірақ бұл 
үйдегі балкондарды бұзуға да 
рұқсат берілмеген. «Нұрсұлтан 
Назарбаев даңғылы, 7а үй мекен-
жайы бойынша 3-қабаттағы екі 
балконды бұзуға байланысты Қа-
ра ғанды қаласының Сәулет және 
қала құрылысы басқармасы құры-
лыс-монтаж жұмыстарын жүр-
гізуге (сәулет-жоспарлау тап сыр-
ма сы, жобаны келісу) рұқсат 
бермеген.

Яғни, 2006 жылғы 20 желтоқ-
сандағы Қарағанды облысының 
жергілікті маңызы бар тарихи және 
мәдениет ескерткіштерінің бекітіл-
ген мемлекеттік тізбесіне сәйкес, 
Нұрсұлтан Назарбаев даңғылы 7а 
үй тұрғын үйі Қарағанды қаласы-
ның аумағында орналасқан тарихи-
мәдени мұра объектілеріне жат-
пайды. 2020 жылғы 17 қарашадағы 
№73/01 «Сәулет, қала құрылысы 
және құрылыс қызметі туралы» 
Қазақстан заңының 16-бабы 
1-тармақшасына сәйкес, сәулет, 
қала құрылысы және құрылыс қыз-
меті заңнамаға және мемлекеттік 
нормативтік-құқықтық актілерге 
сәйкес жүзеге асырылады», – деп 
хабарлады әкімдік. 

Сондай-ақ қалалық Сәулет 
басқармасы бұл оқиғаның барлық 
мән-жайын анықтайтынын ха-
барлады. «Сәулет, қала құрылысы 
және құрылыс қызметі туралы» 
Қа зақстан заңының 17-бабы 1-тар-
мағында сәулет, қала құрылысы 
және құрылыс қызметі туралы 
заңнамада белгіленген талаптарды 
бұзу Қазақстан заңдарында к(з-
делген жауаптылыққа әкеп соға-
тыны белгіленген. Сол заңның 
31-1-бабына сәйкес, жауапкер-
шілік ке тарту шараларын қабылдау 
сәулет-құрылыс бақылау органда-
рының құзыретіне жатады. Осыған 
орай «Назарбаев даңғылы, 7а 
үйдегі 3-қабаттағы екі балконды 
бұзу фактісі бойынша Қарағанды 
облысының Мемлекеттік сәулет-
құрылыс бақылауы басқармасына 
тиісті шаралар қабылдау үшін хат 
жолданды», – дейді қалалық сәулет 
басқармасының мамандары. 

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Мәдени ескерткіш емес... Гранатомет ұстаған бүлікші

Көктем ҚАРҚЫН

Жыл м!�алімдер �шін жа	-
сы жа�алы	пен басталды. 
Осымен �шінші рет балаба	ша 
тәрбиешілеріні�, мектеп пен 
кол ледждерді�, сондай-а	 
	осымша білім беру ж�йесі 
педагогтеріні� жала	ысы та�ы 
25%-�а !л�айды. М!�алім мәр-
тебесіні� артып, 	а�азбасты-
лы	ты� азай�аны жа	сы. Ал 
білім сапасында �згеріс бар 
ма? 

Елімізде педагогикалық ба-
ғытта білім сапасын арттыру үшін 
іргелі реформалар жүргізіліп 
келеді. Тәуелсіздік алғаннан бергі 
30 жыл ішінде алғаш рет «Педагог 
мәртебесі туралы» заң қабылданды. 
2020 жылы дайындықтың педа го-
ги калық бағытына түсу үшін шекті 
балл 60-тан 70-ке дейін, 2021 жылы 
75-ке дейін к(терілді. Соған қара-
мас тан педагог болғысы келетін 
жас түлектердің саны жыл сайын 
артып жатыр. Bсіресе, «Алтын 
белгі» иегерлері мұғалімдікті к(п 
таңдайды. Hйткені педагог маман-
дығында оқитын студенттердің 
шәкіртақысы – 50 мың теңге, 
ал басқа студенттердің шәкіртақы-
сы – 32 мың теңге.

Бұрын мектеп директорлары 
бір орнында 15-20 жыл отыратын 
болса, қазір 5 жылдан артық 
басқару қызметінде бола алмайды. 
Мектепке тұрғысы келетін мұға-
лімдер енді директор арқылы емес, 
білім б(лімі арқылы жұмысқа ор-
наласады. Сондай-ақ мұғалім-
дердің жалақысы жыл сайын к(те-
ріліп келеді. Мысалы, Қазақстан-
ның 5 аймағындағы мұғалімдердің 
жалақысы республикадағы орташа 
еңбекақыдан асады. Бір жыл 
ішінде білім саласы қызметкер ле-
рінің жалақысы бірден 27 пайызға 
артқан. Hткен жылдың екінші 
тоқсанында мұғалімдердің орташа 
айлық жалақысы 233,9 мың теңгеге 
жеткен. Бұл бұрынғымен салыс-

тыр ғанда 26,8 пайызға к(п. Бала-
бақша қызметкерлері орта есеппен 
– 116,4 мың теңге, бастауыш білім 
– 193,4 мың теңге, орта білім — 
273,7 мың теңге, жоғары білім 
251,7 мың теңге жалақы алады. 
Педагогтердің еңбекақысын арт-
тыру – ел болашағына салған 
үлкен инвестиция. Биылғы қаңтар 
айынан бастап Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың тапсырмасымен, бар-
лық педагогтердың жалақысы тағы 
25%-ға (сті. Сонымен қатар жала-
қымен бірге мұғалімдер алатын 
қосымша т(лемдер де артты. Яғни, 
педагогке біліктілік санаты үшін, 
магистр дәрежесі үшін, ағылшын 
тілінде пәндерді жүргізгені, дәптер 
тексергені, сынып жетекшілігі мен 
тәлімгерлігіне т(ленетін үстеме-
ақы лар да (сті. Сондай-ақ мек-
тепте жұмыс істейтін кітапхана-
шы лар, бухгалтерлер, зертхана шы-
лар және білім беру ұйымдарының 
басқа да қызметкерлерінің жала-
қысы к(бейді.

– Елдің барлығы «мұғалімнің 
жалақысы артса, білім сапасы да 
артады» деп ойлайды. Бұл – қате 
түсінік. Білім деңгейінің жақсаруы 
бірнеше факторға, оның ішінде 
мектептің материалдық-техника-
лық базасына байланысты. Мы-
салы, кейбір мектепте қарапайым 
карта жоқ. Екінші министрліктің 
бекітетін нормативтік құжатта-
рына, үшінші мұғалімге байланыс-
ты. Біз жаңартылған білім беруге 
к(шеміз деп білім мазмұнын (з-
герттік. Bлі де баспадан шығатын 
оқулықтар мен білім берудің маз-
мұны сын к(термейді. Нәтиже-

сінде, сауатсыз ұрпақ тәрбиелеп 
жатырмыз. Кез келген оқушының 
дәптерін ашып қалсаң грамматика-
лық қатесін қойып, каллиграфия-
сынан шошисың. Жаңартылған 
мазмұндағы білім беру жүйесінің 
мақсаты – дайын білім беру емес, 
дайын білім алуды үйрету. Сон-
дықтан білім сапасының артуы 
немесе т(мендеуі мұғалімнің (зіне 
байланысты, – дейді Мейіржан 
Темірбек.

Мұғалімнің айтуынша, жа ла-
қының (суі педагогтердің мате-
риал дық қиыншылықтарын шеш-
кенімен, қызмет ету процесіне еш 
(згеріс әкелмепті. Жалақыға әсер 
ететін фактор к(бейген. Оның бі-
рен-саранын жоғарыда атап (ттік. 
Ең негізгі әсер ететіні – ұлттық 
біліктілік тесті. Жақсы тапсырып, 
нәтижесі жоғары болған маманның 
қалтасы да қалыңдайды.

ЖАЛАҚЫ 
ЖЫЛ САЙЫН �СКЕН

Bр жылы ұстаздардың жа ла-
қысы қалай (згергеніне к(з жүгір-
тіп к(рейік. 2002 жылы ел бойынша 
орташа жалақы 20 323 теңге болса, 
білім саласында 15 233 теңге бо-
лыпты. Жал пы, елімізде ұстаздар 
жалақы сы ның жыл сайын (сіп 
отырғаны бай қалады. Жүктемесіне 
байла ныс ты түрлі деңгейде жалақы 
алып жүрген ұстаздар жетіп 
артылады. Дегенмен 2016 жылы 
білім беру саласы қызметкерлерінің 
орташа жалақысы 100 мыңдық 
межеге жақындап, 99 мың теңге 
к(лемінде болды да, келесі жылы 
бұл межеден асты. 2020 жылы 

мұғалімдердің орташа еңбекақысы 
184 мың теңге, 2021 жылы 233 мың 
теңге болған. Білім және ғылым 
министрі инфляция деңгейі ұс таз-
дар жалақысын құнсыздан дыр-
май ды деген ойда. «Президент 
педагогтердің жалақысын екі есе 
к(теруді тапсырды. Ұстаздар бү-
гінде әртүрлі айлық алады. Жас 
ма ман болса, кем дегенде 70 мың 
ала ды. Ағылшынша сабақ жүргізе-
тін дер 200 мың теңгеге дейін таба-
ды. Яғни, жалақы оның ауыл не 
қалада жұмыс істегеніне, санатына, 
дәрежесіне байланысты», – деген 
еді министр Асхат Аймағамбетов. 

ЖЕМҚОРЛЫҚ  САПАҒА ТҰСАУ
Мұғалімдердің жалақысы 

(скен сайын басшылықтың пара 
алуы үдеп келе жатқандай. Пара 
алған жерде сапа болмасы анық.

Күні кеше ғана Түркістан 
облысындағы білім б(лімінің 
басшысы Құралай Шадиева мен 
жергілікті №14 мек тептің ди-
ректоры Арман Перне баевтың 
қылмыстық ісі белгілі болды. 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызметтің жедел-тергеу жұ-
мыстары нәтижесінде күдікті-
лердің мұғалімді мектепке жұмыс-
қа тұрғызуы үшін миллион теңге 
талап еткені анықталған. Білім 
саудаға түскен соң болашақтың 
бұлыңғыр болары анық. Қазір 
жемқорлық білім мекемелерінде 
еркін жайылып кетті. Бұл шалғай-
дағы мектеп директорлары мен 
білім б(лімінің басшыларына да 
қатысты. Естуімізше, ауыл мек-
тебіне мұғалім болып жұмысқа 

кіру 500 мыңнан басталады екен. 
Ал Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл және Қаржылық мони-
торинг агенттіктері 2021 жылы 
білім саласында 250 қылмыстық 
құқықбұзушылықты тіркеген. 

Мұғалімдердің аттестациядан 
(туі, портфолио дайындау секілді 
дүниенің бәрі ақшаға тірелетіндей.  
Сондай жағдайда мұғалімнен сапа 
талап ете аламыз ба?

ҚАЙ ЕЛДІҢ 
МҰҒАЛІМІ «БАЙ»?

Барлық елде экономиканың 
да муы бірдей емес. Бір ел мұға лім-
дерді жоғары мәртебелі маман-
дық тың қатарына қосса, екінші ел 
мүмкіндігінше ұстаздарға жағдай 
жасауға тырысады. Дегенмен мұ-
ғалімдер жалақысының к(лемі 
бір неше факторға байланысты. Ең 
алдымен, ұстаздың кәсібилігіне, 
сабақ (тетін сағатына, еңбек 
(тіліне. Ал 2020-2021 оқу жылында 
әлем бойынша қай мемлекеттің 
мұғалімдері к(п жалақы алды? 
Салыстырып к(рейік.

Bлемдегі ең жоғары жалақыны 
Люксембург мұғалімдері алады. 
Олардың айлығы – 5 850 еуро ша-
масында. Ел ұстаздары эли талық 
топтың құрамына жатады. Сон-
дықтан Люксембургте мұғалім 
болу оңай емес. Негізгі талап – 
люк сембург тілін білу. Білім беру 
жүйесінде бәсекелестік жоғары. 
Негізінен 40 жасқа дейінгілер ғана 
мұғалім бола алады. Ал АҚШ-та 
ұс таз дың айлығы қай аймақта жұ-
мыс істегеніне байланысты. Мы-
салы, Оңтүстік Дакотада – 3 210 

доллар, Нью-Йорк, Калифорнияда 
ұстаздар ай сайын 7 510 доллар 
жалақы алады. Ал орташа есеппен 
алғанда АҚШ-тағы мұғалімдердің 
жалақысы 3 900 доллар шамасында. 
Мұғалімді ерекше құрметтейтін 
елдің бірі – Жапония. Самурайлар 
елінде кез келген адам мұғалімге 
тұрып сәлем береді, ізет білдіреді. 
Ұстаздар арасындағы бәсекелестік 
те жоғары. Бір орынға 20 орыннан 
келеді. Ал мұғалімнің орташа 
жалақысы – 3 990 доллар. 

ЕҢБЕКАҚЫ 
КАЛЬКУЛЯТОРЫ

Мұғалімдер еңбекақысының 
дұрыс есептелуін тегін онлайн 
ка ль кулятор арқылы қадағалай 
ала ды. Калькулятор FavorIT сай-
тында орналасқан. Бастысы, 
калькулятор дұрыс нәтиже беруі 
үшін шынайы мәліметтерді енгізу 
қажет. Егер оның нәтижесі мен 
сіздің еңбек ақыңызда айырма-
шылық болса, онлайн калькулятор 
есебін қағазға шығарып, мектеп 
бухгалтеріне қайта санатуға бола-
ды. Жалпы, Еңбек кодексіне 
сәйкес, бухгалтер педагогке ай 
сайынғы еңбекақысы мен ондағы 
т(лемдер, аударымдар жайлы 
анықтама беруге міндетті. 

ТҮЙІН: 
Мұғалімдер жалақы сының 4суі 

мұнымен тоқтап қалмайды. 2023 
жылы сала мамандарының жала-
қысы тағы 25%-ға артады. Бұл 4з-
геріс бір кездері қадірі қашып, бере-
кесі кеткен мамандықтың тамырына 
қайта қан жүгірткендей.

Жалақы өсті, білім сапасы артты ма?

«�ай�ылы 	а�тар» о	и �а сы талай адамны� 	абыр �а сын 
	айыстырды. Жарды жесір, ба ланы жетім 	ал дыр ды. (зге 
��ірлер сия	ты Жам былда да 	ара жамыл�ан отбасы аз бол-
мады. Ресми а	  парат бойын ша, 15 адам к�з ж!мса, оны� 
екеуі – 	!	ы	 	ор �ау ор га ныны� 	ыз мет кері. 

Елдар ҚАБА (инфографика)



МҰЗ АЙДЫНЫНА 
АЙНАЛҒАН...

Ауылдағы Целинная, Абай, Новосе-
лов к�шелеріндегі қос қабатты үйлердің 
тұрғындары жарылғыш құбырларды 
�здері қаражат шығарып, жамап-
жасқайтынын айтады. Халық қала және 
облыс әкімдігіне шағымданғанымен, 
құрғақ уәдеден аспай тұрғанын жеткізді.

«Орталықтандырылған кәріз жүйесі 
мәселесін сонау 2012 жылдан бері к�теріп 
келеміз. Кеңес уақытында салынған кәріз 
сорғылық стансасы болған. Бірақ қазір 

к�п үйлер одан ағытылып қалған. Жет-
пістен астам үй қазір кәрізсіз отырмыз. 
Оған осыдан үш-т�рт жыл бұрын 
салынған жаңа үйлер де қосылды. Бұған 
дейін 20 жылдан астам су мен жылу да 
болмаған. Оны айқайлап жүріп зорға 
қойдырдық. Септик құдықтарын екі-үш 
үйден бірігіп �з күшімізбен қазғанбыз. 
Кәріз болмағандықтан, септиктер жиі 
толып кетеді. +бден шіри бастаған 
құбырлар да шыдамай жарылып кетеді. 
Ондай кездері сасық иістен мең-зең бо-
ламыз. Үйлердің, аулалардың алдына 

дейін жайылып кетеді. К�ле мі 8-9 куб 
үлкен к�ліктерді шақыртамыз. Оның �зі 
бір рет тазалағаны – 3500 теңге. Ай сайын 
т�рт-бес мүшесі бар отбасы кемінде 5-6 
мың теңге шығарады. Қалалық, ауылдық 
әкімдікке, тіпті облыс әкімдігіне де кіріп, 
талай мәрте арызданып хат та жаздық. 
Бірақ құрғақ уәдеге тойып болдық» – 
дейді қоғамдық кеңестегі азаматтық 
қабыл дауда сауал қойған Краснояр 
ауылының тұрғыны Айман +лиева. 

Тұрғындар қалалық құрылыс б�-
ліміне барып, жағдайды білмек болған. 
Бірақ олар сметалық құрылыс жобасы 
әзірленіп жатқанын айтып, шығарып 
салған. «Ма мандардың к�шелердегі ескі 
құбыр лардың қайда екенін білместен 
сурет салғандары қалай?» дейді тұр-
ғындар. 

БЛІНГЕН МИЛЛИАРДТАР 
ҚАЙДА КЕТТІ?

«Кеңес кезінде салынған құбырлардың 
қалай �ткенін бұрынғы қызмет еткен 
адамдар, тұрғындар біледі ғой. Бәлкім 
ескі кәріз сорғы стансасына қосымша 
сорғы орнатып қосуға да болар ма еді. Ал 
ескі құбырлар �ткен жерлерді тексеріп 

келген бір адам болмады. Ал �ткен жылы 
бұрынғы қала әкімі Амангелді Смайылов 
«Ауыл – ел бесігі» бағдарламасымен 
2 млрд 800 миллион б�лініп мәселе-
леріміздің шешетінін айтқан. <ткен 
қыркүйекте К�кшетауға жаңа әкім бол-
ған Бауыржан Ғайса келіп к�рген. Ақша 
б�лінетінін, кәріз жүйеміздің салынаты-
нын айтқан. Алайда әлі күнге еш �згеріс 
жоқ», – дейді Айман Ғазизқызы. 

ҚОМАҚТЫ 
ҚАРАЖАТ ҚАЖЕТ 

Мәселені  тұрғындардан б�лек 
қалалық мәслихат депутаттар да бірнеше 
мәрте к�теріпті. Депутаттар кәріз жүйесін 
салуға қомақты қаражатты қажет етіп 
отырғанын айтқан. 

«Бұл �ткір әрі күрделі мәселе болып 
отыр. Тұрғындармен қатар Краснояр 
ауылында кәріз жүйесін салу депутаттық 
корпуспен де бірнеше мәрте к�терілген. 
Орталықтандырылған кәріз жүйесі мұнда 
ешқашанда болып к�рген жоқ. Мен тағы 
бір мәрте депутаттық сауал жолдаймын. 
Алайда аталған жайт бір күнде шешіле 
қалатын мәселе емес. <йткені оған 
қомақты қаражат салынуы тиіс. Мұнымен 
қоса толығымен кәріз сорғылық станса-

сының құрылысын да жүргізу қажет. Ал 
құрылыс аяқталған соң оны К�кшетау 
қаласының кәріз жүйесімен біріктіру 
керек. Дегенмен аталған жағ дайды біз 
к�теретін боламыз», – дейді К�кшетау 
қалалық мәслихатының депутаты Рүстем 
Қалышев. 

�ЛІ ДАЙЫНДАЛЫП 
ЖАТЫР 

Аталмыш мәселеге орай, бірден 
Краснояр ауылы әкімдігінен хабарла-
сты. +кімдіктегілер кәріз жүйесінің 
жобалық-сметалық құжаттамасы әзір-
леніп жат қанын жеткізді. 

«Иә, кәріз жүйесі мәселесі бар. Қазір 
жобалық-сметалық құжаттамалар жаса-
лып жатыр. Оны толығырақ құрылыс 
б�лімінен біле аласыз», – деді Краснояр 
ауылдық округі әкімдігінің бас маманы 
Алмат Мұқышев. 

Мәселені құрылыс б�лімінен толы-
ғы рақ білмек болдық. Олар да жобалық-
сметалық құжаттаманың жасалып жат-
қанын айтып ақталды. 

«<ткен жылғы мәслихаттың екі 
бірдей сессиясында ақша б�лінген 
жоқ. Қазір «Тау-Проджект» жауапкер-
шілігі шектеулі серіктестігімен кәріз 
жүйесінің жобалық-сметалық құжат-
тамасы жасалып жатыр. Техникалық 
шарттары жүр г із іліп жатыр.  Жер 
учаскелерін рәсімдеу болып жатыр. 
Дегенмен әлі сараптамадан �ткен жоқ. 
Жо ба  лық-сметалық құжаттама жасал-
ған соң келер жылы бюджеттік �тінім 
бер мекпіз. Егер қаражат б�лінсе, құ-
рылыс жұмыстары басталуы тиіс», – 
дейді К�кшетау қалалық құрылыс 
б�лімі басшысының міндетін атқарушы 
Айдын Жеңіс. 

P.S. 

Жергілікті билік жобалық-сметалық 
құжаттаманың жасалып жатқанын айтып 
созбақтады. �ңгімеден құрылыстың ауы-
лы алыс екені анық байқалды. Ал он 
жылдан астам уақыттан бері кәріз жүйесін 
сұрап жүрген жұрттың әлі қанша уақыт 
т8гілген нәжістен зардап шегетіні бел-
гісіз... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Солт�стік 
азастан облысында 
жолдарды ж�ндеуге со��ы �ш жыл 
ішінде 95 миллиард те�ге б�лінген. 
Біра со�ан арамастан жолдарды� 
сапасы әлі де сын к�термейді. 

ыруар аржы "йылып ж�нделген 
жолдарды� �здері аз �ана уаытты� 
ішінде жарамсыз к�йге т�сіп жатыр. 
Б"�ан не себеп және кім кінәлі?

Солтүстік Қазақстан облыстық Жола-
ушылар к�лігі және автомобиль жолдары 
бақармасы басшысы Мақсат Баяхметовтің 
айтуынша, облыстағы автомобиль жол-
дарының желісі – 8 996 шақырым. Жақсы 
және қанағаттандырарлық жағдайдағы 
жолдар дың к�рсеткіші 70 пайыздан сәл 
ғана асады. Ал б�лінген қаражат қыруар. 
Мақсат Қуанышбайұлы келтірген деректер 
бойынша, 2018 жылы облыстық және 
аудандық маңызы бар және елді мекен-
дердің жолдарын ж�ндеуге 14,6 млрд теңге 
б�лінсе, былтыр бұл сома 24,4 миллиард 
теңгеге жеткен. Бұл қаржыға 800 шақы-
рымнан астам жол ж�нделіпті. Бірақ 
жолдардың сапасы әлі де к�ңіл к�н-
шітпейді. 

Бір ғана мысал – былтыр Мағжан 
Жұма баев ауданындағы Возвышенка 
ауылы ның айналма жолының 3 шақы-
рымын ж�ндеу үшін жуырда ғана ж�н-
делген 30 шақырым жол бұзылған. Бұл 
туралы Мағжан Жұмабаев ауданының 
әкімі Қайрат Омаров айтты. Оның айтуын-
ша, 2016-2018 жылдар аралығында күрделі 
ж�ндеуден �ткен Возвышенка-Молодог-
вардейское жолы  қазір мүлдем жарамсыз. 
Бұл тұрғындардың наразылығын туғызып 
отыр. Бұған 3 шақырым айналма жолды 
ж�ндеу кезінде құрылыс материалдары 
тиел ген жүк к�ліктерінің әрі-бері ойқас-
тауы себеп. Аудан әкімі к�ліктік бақылау 
инспекциясына жүгінгендерімен, одан еш 
нәтиже шықпағанын айтты. Ал к�ліктік 
бақылау инспекциясының басшысы Ру-
стам Сейталин �з мамандары тексеріске 
шыққан кезде тасымалдаушылар сап тый-
ылып, кеткен соң қайта бастайтындарын 
айтып ақталды. Бірақ қызметкерлер мен 
жылжымалы қосындар саны аз болған-
дықтан әрі қолда бар арнайы техника 
әбден тозғандықтан, 9 мың шақырым 
жолды толық қамти алмайтындықтарын 
мойындады. Рустам Мақсатұлының ай-
туынша, былтыр 12 айда инспекция ма-
мандары авток�лік құралдарын тексеру 
нәтижесі бойынша 1 187 әкімшілік іс 

қозғаған. Анықталған заңбұзушылықтар 
бойынша 64,2 миллион теңге айыппұл 
салынған. 

АУЫР КЛІКТІҢ 
ЗИЯНЫ КП

Рустам Сейталин ауыр салмақты к�-
лік терді пайдалануға жүргізілген талдауға 
сәйкес, олардың басым б�лігі  жол 
құрылысы жұмыстарына жұмыл дырыл-
ғаны анықталғанын атап �тті. С�йтіп, 
жолдың бір учаскесін ж�ндеу үшін 
құрылыс материалдарын тасымалдаған 
к�ліктер басқа жолдарға зиян келтіруде. 
Сондықтан к�лік инспекторы жол 
ж�ндейтін мердігермен келісім жасалған 
кезде о баста осы мәселеге назар аудары-
луы тиіс деп санайды. К�ліктерге, әсіресе 
карьерлерде шамадан тыс жүк тиеледі. 

Мұндайды болдырмау үшін к�ліктік 
бақылау инспекциясы жер қойнауын 
пайдаланушыларға к�лік заңнамасы және 
Экологиялық кодекс талаптарын сақтау 
керектігі, әйтпеген күнде әкімшілік жау-
апкершілікке тартылатыны туралы үнемі 
ескерту хат жолдайды. Облыс аумағында 
құм, балшық, қиыршық тас және басқа да 
инертті материалдар �ндіре тін 8 карьер 
бар болса, былтыр оларға қатысты рұқсат 
етілген параметрлерді асырғаны үшін  90 
әкімшілік материал жиналыпты. Сондай-
ақ әкімшілік құқық бұзушылық жасауға 
ықпал ететін себептер мен жағдайларды 
жою туралы 8 ұсыныс пен ондайға жол 
бермеу бойынша 25 ұсыным берілген. 
Рустам Сейталиннің пікірінше, ауыр сал-
мақты жүк к�ліктерінің жолға жүктемесін 
азайту үшін инертті материалдар теміржол 
арқылы жеткізілуі тиіс. 2019-2020 жылда-
ры жол құрылысымен айналысатын кей-
бір компаниялар осындай тәжірибені 
енгізген екен. Алайда Рустам Мақсатұлы 
инспекция қызметкерінің ескертуін 
құлағына қыстырмайтындар бар екенін де 

жасырған жоқ. Сол үшін инспекторлар 
�зге де бақылаушы және құқық қорғау 
органдарымен бірлесіп жұмыс істеуге 
мүдделі. 

Сонымен қатар ауыл шаруашылығы 
тауарын �ндірушілер де жолдарды езіп-
жаншудан кенде емес. 2-3 тіркеме тіркеп, 
салмақты шамадан тыс асыратындар бар. 
Осыған орай облыс әкімі Құмар Ақсақалов 
барлық ел бойынша 25 сантиметрлік бетон 
жол салу мүмкін емес екенін айтып, 
айыппұл к�лемін ұлғайту керек деген ойын 
білдірді. <ңір басшысы бірде �зі тоқтатқан 
к�лікті �лшеген кезде салмағы 11 тонна 
екені белгілі болған. Рұқсат етілгені – 8 
тонна. «Осы к�лік күнде-күнде бір жолмен 
жүре берсе, жолдың қандай күйге түсетіні 
белгілі. 2025 жылға дейін сапалы жол-

дардың к�рсеткішін 98 пайызға жеткізуді 
жоспарлап отырмыз. Бірақ мемлекет 
қаржысына салынған жолдарды сақтап 
қалуды да ойластыру керек», – деді Құмар 
Іргебайұлы. 

Қиындық тудырып отырған тағы бір 
мәселе – шамадан тыс ауыр және қауіпті 
жүк тасымалдағаны үшін тоқтатылған 
к�ліктерге арналған коммуналдық тұрақ 
жоқ. Облыс аумағында тек Петропавл 
қала сында ғана жалғыз айып тұрағы бар. 
Онда орын шектеулі. Сондықтан қала 
бас шылығы айып тұрағында сақтау мер-
зімі асып кеткен к�ліктерді сату туралы 
шешім қабылдап отыр. Тағы бір мәселе 
– облыс аумағындағы жолдардың бо-
йын да авток�ліктердің салмағын анық-
тау үшін арнайы �лшейтін орындар жоқ.  
+рі мұндай �лшеу орындары автоматты 
түрде жұмыс істегені дұрыс деген ойын 
білдірді к�лік инспекторы. <йткені жүр-
гізушілер мен инспекторлардың тіке лей 
байланысы сыбайлас жемқор лыққа жол 
ашатын к�рінеді.

 

САПАСЫЗ ЖНДЕЛГЕН 
ЖОЛ КП

Ең �зекті мәселе – жолдардың сапасыз 
ж�нделуі. Жұмыс сапасын сараптаумен 
айналысатын жол активтері сапасы орта-
лығы облыстық филиалы директоры ның 
міндетін атқарушы Марат Дәрібаевтың 
айтуынша, былтыр республикалық маңы-
зы бар жолдарда 27 нысан жұмыстар мен 
материалдардың сапасын бақылаумен 
қамтылған. Жол мамандары бұл нысан-
дарға 283 рет барып, материалдардан 313 
сынама алыпты. Нәтижесінде 347 кем-
шілік анықталған. Соның ішінде 36-сы – 
�рескел, 145-і – айтарлықтай кемшіліктер. 
58 сынама нормативтік-техникалық құ-
жат тамаға сәйкес болмай шыққан. Ал 
облыстық маңызы бар жолдарда бұл 
к�рсеткіш – 75. +рі 82 кемшілік анық-
талған. Негізінен технологиялық үрдістер 
бұзылған, асфальт т�сеген кезде темпера-
туралық режим сақталмаған. Жаңа т�сел-
ген асфальт жарылып, жолдарда ой-шұң-
қыр пайда болған. 

Сапаны ішкі бақылау қызметі тек ірі 
компанияларда ғана бар. «Жол құрылысы 
барысында кемшіліктерді азайту үшін 
мердігерлерде тым құрығанда кішігірім 
зертхана болғаны абзал. Немесе жекелеген 
арзанқол �лшеу құралдарын сатып алса да 
болады. Конкурстық құжаттамада мердігер 
сапаны қамтамасыз етуі тиіс екені жазыл-
ған. Сапаны ішкі бақылау қызметі «Каз-
дорстрой», «К�кшетау жолдары» және 
«К�кшетауавтодор» компанияларында 
ғана бар», – деді Марат Дәрібаев. Сондай-
ақ ол жұмыс және материал сапасын 
сарап тауға кейбір аудандар құлықсыз 
екеніне тоқталды. Мәселен, 13 ауданның 
жетеуі ғана жол активтері сапасы орта-
лығымен келісімшарт жасасыпты. 

Марат Дәрібаев жол құрылысы кезінде 
техникалық қадағалау мамандары тарапы-
нан тиісінше бақылау жоғын атап к�рсетті. 
Техникалық қадағалау мамандары әр-
дайым құрылыс нысанында болуы тиіс. 

Соған қарамастан олар к�бінесе орнында 
болмай шыққан немесе бір сарапшы 4-5 
нысанды бақылайтыны анықталған. Кем-
шіліктер негізінен осындай нысандардан 
анықталып отыр. Дегенмен Марат 
Дәрібаев бұл кемшіліктердің бәрі де ескер-
туден соң түзетілгенін айтып сендірмек 
болды.

Бірақ облыс әкімі Құмар Ақсақалов 
кемшіліктер 100 пайыз түзетілген болса, 
жолдар кепілді мерзім ішінде бұзылмай, 
сапалы күйін сақтау керек  еді деген сын 
айтты. «Барлық кемшілік түзетілген болса, 
неліктен 1-2 жылдан соң жолдар жарамсыз 
күйге түседі? Бұл салаға миллиардтап, 
тіпті жүздеген миллиардтап қаржы б�лініп 
жатыр. Нәтиже болуы керек қой. Кей-
біреулер нарықты монополияға айналды-
рып ал ған. Заңнамадағы ақтаңдақтарды �з 
пайдасына қолданып, жауапкершіліктен 
жалтарады. Мәселен, техникалық қада-
ғалау саласында бір кәсіпорын 3-4 жобаны 
алып, бір мезгілде жұмыс жүргізеді. Бұл 
дұ рыс емес. Мәселен, штатында 15-ақ қыз-
меткері бар «ЕсілСтройКомпания» кә-
сіпорны былтыр 100 нысанды алып алған. 
15 адаммен олар қалай 100 нысанды қам-
тымақ? Бұл компаниядан басқа ешкім 
тех никалық қадағалау жүргізе алмай ма? 
Жол сапасын қадағалаушылар либералды 
түрде жұмыс істейді. Бұған заңда тыйым 
салынған. Заң бойынша �те қатал жұмыс 
жүргізуге тиіссіздер. Жалпы, бұл мәселе 
терең зерттеліп, дұрыс жолға қойылуы 
тиіс», – деген облыс әкімі жауапты тұлға-
ларға тиісті тапсырма берді. 

Қорыта айтқанда, қыруар қаржы б�лін-
ген жол құрылысын қадағалау және ж�н-
делген жолдарды күтіп ұстау үшін түрлі 
мемлекеттік мекемелердің бірлескен жұ-
мы сы қажет әрі бұл салада тәртіп орнатқан 
абзал. Сонымен қатар әркімнің, әсіресе 
ауыр салмақты к�лік иелерінің жеке жау-
апкершілігін арттырмайынша, мәселе оң 
шешімін табуы неғайбіл. 

Роза Ш�КЕН, 
Солтүстік Қазақстан облысы
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АЙМАҚAI  YNQQ

95 миллиард 
«көмілген» жолдар...

Қолқаны қапқан иіске шыдап жүр

К�кшетауды� тап іргесіндегі Краснояр ауылында�ы к�пабатты 
�йлерді� т"р�ындары кәріз ж�йесіні� зардабын жылдар бойы тартып 
келеді. М"нда кәріз салынба т"рма, кәріз ж�йесі де м�лдем жо. Жыл-
дар бойы билікті� табалдыры�ын тоздыр�анымен, т"р�ындарды� ащы 
жанайайы шешілмей т"р. Ал кәріз ж�йесін салатын оматы аражат 
бюджет оржынынан б�лінбеген. *йлерді� жанына салын�ан септиктер 
аз уаытта толып алып, тіпті "бырлары жарылып, нәжіс т�гілетін 
уаыттар жиі болады. Сасы иістен шарша�ан т"р�ындар жаында 
мәселені та�ы бір рет алалы мәслихат жанында�ы о�амды ке�есте 
к�терді.

Қиындық тудырып отырған тағы бір мәселе – шамадан тыс 
ауыр және қауіпті жүк тасымалдағаны үшін тоқтатылған 
к�ліктерге арналған коммуналдық тұрақ жоқ. Облыс аумағында 
тек Петропавл қаласында ғана жалғыз айып тұрағы бар. Онда 
орын шектеулі.
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Бибісара елге оралдыЕлена Рыбакина 
Зарина Диясты жеңді

Жылдам шахматтан (блиц) әлем 
чемпионатыны� же�імпазы Бибісара 
Асаубаева елорда�а келді. Жас шах-
матшыны әуежайдан жа"ындары мен 
жанк#йерлері к#тіп алды. 

Бибісараны жарқын жеңісімен құт-
тықтауға Мәдениет және спорт министрлігі 
Спорт және дене шынықтыру істері коми-
тетінің т�рағасы Самат Ерғалиев те келді. Ол 
Бибісараның жетістігіне зор үлес сіңірген 
анасының еңбегін ерекше атап �тіп, оған 
алғысын білдірді. 

– Шахматтан әлем чемпионатында ең жас 
әлем чемпионы атанып, жарқын жеңісімен 
қазақ елін қуантқаны үшін Бибісараға 
алғысымды білдіремін. Бибісараның жеңісіне 
анасының қосқан үлесі зор. Отандасымыздың 
бұл жеңісі барша шахматшыларға үлгі болып, 
ел спортының тарихында қалары с�зсіз, – деді 
комитет т�рағасы. 

Рапид және блицтен әлем чемпионаты 
(FIDE World Rapid and Blitz ) – спорт 
жанкүйерлерінің к�пшілігі үшін шахмат 
күнтізбесіндегі ең сүйікті және асыға күтетін 
жарыстарының бірі. Аталған спорттық іс-
шараға 50 елден 200-ге жуық спортшы – 
әлем чемпиондары мен вице-чемпиондары, 
қазіргі ел чемпиондары және әлемнің рей-
тингі жоғары шахматшылары қатысты. 
Бұған дейін Асаубаева классикалық шахмат-
тан 8, 10, 12 және 14 жасқа дейінгі қыздар 
арасында әлем чемпионы, 7, 9 жасқа дейін-

гі мектеп оқушылары арасында әлем чем-
пионы атанған еді. Спортшының бұл жолғы 
әлемдік турнирдегі жетістігі ел мерейін ас-
қақ татты. 

– Варшава қаласындағы турнир 5 күнге 
жалғасты. Турнир оңайға соқпады. Үш күн 
рапид, екі күн блиц, 5 күнге созылған жарыста 
соңына дейін табандылық к�рсету керек бол-
ды. Мен бірінші тақтада ойнап рапидте соңғы 
партияны жеңіп, екінші орынды иелендім. 
Блицте сегізінші айналымнан бастап, к�ш 
бастадым. Ақтық кезеңге дейінгі айналымда 
айқын басымдылықпен бірінші орынға 
к�терілдім. Негізі, бұл жарысқа тыңғылықты 
дайындалдым. Бұған дейінгі ең жоғарғы 
жетістігім 13 жасымда рапидтен 10-орын 

алғаным еді. Жеңіс тұғырында тұрып, 
Қазақстанның Aнұраны ойнағанда бойымды 
ерекше мақтаныш сезімі кернеді, – деді Би-
бісара Асаубаева. 

Гроссмейстер елге келген соң елордадағы 
кішкентай шахматшылармен бір партия шах-
мат ойнап, шеберлік сағатын �ткізді. Gз кезе-
гінде Қазақстан шахмат федерациясының 
�кілдері отандық жас шахматшыларды 
Бибісараның жеңісі жігерлендіретінін айтты. 
Сондай-ақ жас буынның арасынан мықты 
спортшылардың жоғары нәтиже к�рсету тен-
денциясы Қазақстанда ерекше байқалатынын 
да тілге тиек етті. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Семейдің жартысы 
сусыз қалды

17 "а�тарда Семей "ала-
сы ны� о� жа�алауы сусыз 
"алды. Су болма�аннан кейін 
#йлерді� іші де сал"ындап 
кеткенін айтады т%р�ындар. 
«Ша'ар т%р�ындары суды� 
неге берілмей жат"анын, 
"алпына келтіру ж%мыс тары-
ны� "ашан ая"тала тынын 
к#ні бойы біле алмады. 

Осы салаға жауапты арнайы 
қызметтер де телефонға жауап 
бермеді. Жергілікті әкімдік тек 
кеш батқанда жауап берді» дейді 
қала тұрғындарының бірі. Тұр-
ғын дар су жоқ болғандықтан, 
үй ле рінің салқындап кеткеніне де 
шағымданған-ды. «Теплоком-
мунэнерго» мекемесінің �кілдері 
де мұны растап: «Семей Водо-
каналға»  қарасты оң жағалауда 
апат болғандықтан, біздің жылу 
пункттеріміз де сусыз қалды» деп 
хабарлаған болатын. 

 Семей қалалық әкімдігінің 
�кілдері не дейді? Олардың  ха-
барлауынша, 17 қаңтарда шама-

мен таңғы сағат 7.30-да Смычка 
су жинағышында негізгі күштік 
кабельдің істен шығуына байла-
нысты су беру тоқтатылған. Сағат 
9.20-да қосымша күштік кабель 
іске қосылған. Сағат 12.30 шама-
сында ол да істен шыққан. 
«Кабельдің істен шығуының се-
бебі – мердігерлердің қателігі. 
Олар электрмен жабдықтау желі-

лерін орнату кезінде жерді қазу 
жұмыс тарын жүргізгенде кем-
шілікке жол берген. Қазір бүлін-
ген жер анықталып, қалпына 
кел тіру жұмыс тары басталды. 
Сағат 17.00-де екі кабель де 
қалпы на келтірілді. Осыдан кейін 
технологиялық циклге сәйкес 
резервуар толтырылып, екі 
желілік сорғы қалалық магистрал-

дық желіге қосылды. Үш сағат 
к�лемінде барлығы қалпына келуі 
тиіс» делінген қалалық әкімдіктің 
17 қаңтарда кешке жақын тарат-
қан ақ паратында. 

Жалпы, Семейде судың беріл-
мей қалуы бірінші рет тіркеліп 
отырған жағдай емес. Мұндай 
жағдай былтыр да бірнеше рет  
қай таланған. Мәселен, 2021 жылы 
19 қыркүйекте су жүргізу ма-
гистралінде апат болып, 80 үй, 
яғни 1 105 абономент сусыз қал ған 
еді. Жарты ай �тпей қаланың Вос-
точный кенті, «А», «Б» кварталда-
ры мен бірнеше жеке үйлер дің де 
суы �шірілген болатын. «Семей 
Водоканал» мекемесінің маманда-
ры «бұған желідегі апат себеп 
болды» деп түсініктеме берген еді 
сол кезде. 2020 жылы тамыз айын-
да да қалада су құбыры жарылып, 
350-ден астам абономент, яғни 15 
к�пқабатты, 7 жеке үй мен екі 
балабақша сусыз қалған еді.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

/аза"станны� бірінші, 
әлемні� 12-ракеткасы Елена 
Рыбакина Аустралия ашы" 
чемпионатыны� екінші айна-
лымына шы"ты. 

Рыбакина алғашқы кезеңде 
отандасы, рейтингте 104-орында 
тұрған Зарина Дияспен кездесті. 
Бірінші партияда Елена қарсы-
ласы нан 7:6 (7:3) есебімен жеңілді. 
Алайда екінші сетте таразы басын 
теңестіріп, жағдайын жақсартып 
алды. Негізі, бұл партияда Рыбаки-
на медициналық к�мекке жүгініп, 
аздаған үзіліс алған болатын. Ар-
тынша тартысқа толы кездесуде 

матчболды пайдалана алмаған 
Заринаны тай-брейкте 7:6 (7:3) 
есебімен қапы қалдырды. 

Үшінші партияда Қазақстан-
ның бірінші ракеткасы Зарина 
Диясқа еш мүмкіндік қалдырмады. 
Қорытынды есеп – 6:1. Елена 2 
сағат 35 минутқа созылған тар-
тысты матчта 9 эйс жасап, 12 
брейк-пойнттың т�ртеуін пайда-
ланды. Зарина эйс жасамай, 2 
брейкпен (10 брейк-пойнт) шек-
телді. 

Енді Елена екінші айналымда 
рейтингте 74-сатыдағы қытайлық 
Чжан Шуаймен шеберлік бай-
қасады. 

Еске сала кетейік, жекелей 
сын да �нер к�рсеткен Михаил 
Кукушкин, Юлия Путницева, Ти-
мофей Скатов алғашқы айналымда 
қарсыластарынан жеңіліп, жарыс 
жолынан шығып қалды. Ал Ау-
стралия ашық чемпионатының 
келесі кезеңіне Қазақстаннан же-
келей сында Александр Бублик пен 
Елена Рыбакина ғана жолдама 
алды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

BoxRec порталының мәліметінше, бұл айқас 22 қаңтардан 5 ақпанға 
ауыстырылды, �тетін орны �згеріссіз, Ақтау қаласында. 

Мейірімнің қарсыласы ресейлік Андрей Сироткин. Жекпе-жек 10 
раундқа есептелген.

Еске салайық, Нұрсұлтанов кейінгі жекпе-жегін �ткен жылы 6 
қарашада Ақтау қаласында �ткізген еді. 8 раунд қорытындысы бойынша 
қазақстандық боксшы т�решілер шешімімен 33 жастағы белорус Дмит-
рий Атроховтан (16-12, 7 КО) басым түсті. 

9білмансұр ЖАСАН

Жекпе-жек 
уақыты ауысты

Еуропа чемпионатына 
аттанды

Футзалдан /аза"стан %лтты" "%рамасы EURO-2022 
турниріні� финалды" кезе�іне "атысу #шін Нидерланд"а 
%шып кетті.

 
Құрлық турнирінде Қазақстан командасы В тобында сынға 

түседі. Бұл топта Италия, Словения, Финляндия құрамалары бар. 
Кака жаттықтыратын спортшылар 20-28 қаңтар аралығында 

Гронингенде кездесу �ткізеді. 
Еуропа чемпионаты Нидерланд–Португалия матчымен баста-

лады. 
А.ЖАСАНҰЛЫ

Орта салма"та :нер к:рсететін "аза"станды" кәсіп"ой 
боксшы Мейірім Н%рс%лтановты� (15-0, 8 КО) WBO International 
титулы #шін :тетін жекпе-жегіні� жа�а уа"ыты белгіленді. 

Шаңғы жарысы бойынша 30 
жолдама қоржында. Фристайлшы-
лар тоғыз жолдамаға ие болған. 
Соның ішінде могул бойынша – 5, 
акробатика бойынша 4 жолдама 
бар. Конькишілер мен биатлоншы-
лар – 12,  шорт-трекшілер тоғыз 
жолдаманы қоржынға салды. Тау 
шаңғысы мен шаңғымен тұғырдан 
секіру спортынан ел құрамалары 
т�рт жолдамадан еншілесе, шаңғы 
қоссайысынан отандық спортшы-
лар екі лицензияға иелік етті. 

Бүгінде олимпиадалық құрама 
сапына 32 спортшы енді. Айта ке-
терлігі, бұл – спортшылардың 
соңғы әрі нақты саны емес. Себебі 
ҰОК кейбір спорт түрлерінен 
халық аралық федерациялардың 
лицензияларды қайта б�лу, үлес-
тіру нәтижелерін күтеді. Атап айт-
қанда, биатлон, шаңғы жарысы, 
могул және акробатикадан тағы да 
жолдамалар үйлестірілуі мүмкін. 
Олимпиада ойындарына қатыса-
тын спортшылардың соңғы әрі 
нақты тізімі 20 қаңтардан кейін 
белгілі болады. 

Мәдениет және спорт ми-
нистрі Дәурен Абаев XXIV қысқы 
Олим пиада ойындарының дайын-
дығы жайында жиын �ткізді. Ми-
нистр алдағы қысқы Олимпиада 
ойындарында ұлттық құраманың 
алдында тұрған бірқатар міндетке 
тоқталды. 

– Ел үшін қазіргі қиын жағ-
дайда, соның ішінде коронавирус 
инфекциясы к�бейген кезде біз 
спортшыларымызға алдағы олим-
пиадада допингсіз, жанжалсыз, 
лайықты �нер к�рсету міндетін 
қойдық. Aрине, әрбір спортшы 
жетістіктің шыңы саналған-
олимпиада медаліне ұмтылады. Ал 
біз олимпиадашыларымыздың кез 
келген жетістігіне қуанамыз. Бұл 
үшін мемлекет қолдан келгеннің 
барлығын жасап, спортшыларды 
дайындау, сапалы жаттығу, оқу-
жаттығу жиындары және іріктеу 

жарыстарына қатысу қаржылан-
дырылды, – деді Мәдениет және 
спорт министрі. 

Бүгінгі күннің басты міндеті 
спортшылар мен жаттықтыру-
шылар денсаулығы мен қауіпсіз-
дігін сақтау болып отыр. Олардың 
к�пшілігі, яғни іріктеу турнирлерін 
аяқтағандар соңғы апта бойы 
жабық карантин аймақтарында 
орналасты. Онда дайындықтың 
соңғы кезеңі жүріп жатыр. 

– Aлемдік додалар аяқталған 
соң Бейжіңге ұшпас бұрын спор-
тшылар карантинде уақыт �ткізеді. 
Барлық спортшы кешенді-ғылыми 
топ мамандарының үздіксіз бақы-
лауында. Мәдениет және спорт 
министрлігі мен ҰОК спорттық 
жарыс күнтізбе бойынша додаларға 
қатысу, дайындық жұмыстары, 
шетелдік оқу-жаттығу жиындары 
мен жарыстар,  оның ішінде 
еліміздегі халықаралық жарыстарға 
қатысу үшін командаларға барлық 
жағдайды жасады. Енді спортшы-
лар ең жауапты кезеңге аяқ басып 
отыр, – дейді ҰОК Бас хатшысы 
Андрей Крюков. 

Олимпиада ойындарының бар-
лық қатысушысының қозғалысы 
қатысушылардың денсаулығына 
қауіп т�ндірмеу және алдын алу 
мақсатында арнайы басшылықпен 
қатаң түрде бекітілген талаптар мен 
қағидаттар жиынтығынан тұратын 
нұсқаулық плейбукпен реттеледі. 
Тек олимпиада ойындары кезінде 
емес, бұл нұсқаулық Қытаймен 
шекарадан �тер алдында да қатаң 
түрде қаралады. 

Қазақстан құрамасы 27 қаңтар 
күні чартерлік Air Astana рейсімен 
Нұр-Сұлтаннан Алматы арқылы 
Бейжіңге аттанады. Айта кетерлігі, 
Қазақстан құрамасының олим-
пиада лық формасының танысты-
рылымы 20 қаңтарға жоспарланған. 

9.ЖАСАН

Бейжіңге
82 жолдама бар

Б#гінде а" Олимпиада ойындарына арнал�ан барлы" іріктеу 
және рейтингтік додалар ая"талып, жолдамаларды� басым 
б:лігі #лестірілді. Нәтижесінде, "аза"станды" атлеттер 
спортты� 8 т#рінен 82 жолдама�а "ол жеткізді. Б%л туралы 
?лтты" Олимпиада комитеті хабарлады. 
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